
Ons verkondig Christus wat gekruisig is ... Christus, die  
krag van God en die wysheid van God – 1 Kor. 1:23-24
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REDAKSIONEEL

President Kruger se bekende woorde kort voor sy dood 
toe hy in ballingskap in Switserland was, is waarskynlik ’n 
goeie beskrywing van die doel en betekenis van die dag: 

“Soek in die verlede al die goeie en skone wat 
daar in ontdek kan word, vorm daarna u ideaal 
en probeer om daardie ideaal in die toekoms te 
verwesenlik.”

Nie alle Christene stem egter saam oor die viering van 
so ’n dag nie. Die kritiek is dikwels dat daar van mense 
af gode gemaak word, hul foute in die proses geïgnoreer 
word en die geskiedenis eensydig aangebied word. Hier
die versigtigheid spruit ook uit die feit dat sulke dae al 
by meer as een geleentheid ter wille van politieke gewin 
misbruik is. Dink maar net aan al die politieke toesprake 
wat al in die verlede op ’n dag soos Geloftedag gehou is. 

Die feit dat sulke dae soms vir ander doeleiendes mis
bruik word en in die verlede uitgebuit is, beteken egter 
nie dat ons die waarde van die geskiedenis met een haal 
van die tafel af behoort te vee nie. Die Skrif is immers baie 
uitgesproke oor die waarde van geskiedenis en daarom 
fokus ons in hierdie uitgawe daarop. Psalm 781 is ’n teks 
wat dadelik in die geheue opgeroep word wanneer oor 
hierdie saak gedink word: Onthou die verlede, want 
dit getuig van die groot dade van God. Hebreërs 13:7 
verryk ons nadenke oor die geskiedenis verder wanneer 
dit ons oproep: 

... gedenk julle voorgangers wat die Woord van 
God aan julle verkondig het, aanskou die uit ein de 
van hulle lewenswandel en volg hulle geloof na.

Gedenk
Die eerste saak wat hierdie teks duidelik maak, is dat 
die geskiedenis nie vir gelowiges onbelangrik behoort 
te wees nie. Hier word ’n opdrag gegee om dit wat in 
die verlede gebeur het, te “gedenk”. Die woord gedenk 
is ’n ouer Afri kaanse woord, maar beteken om iets wat 
in die verlede gebeur het, in gedagtenis te roep. Dit gaan 
daar oor om die verlede met eerbied en respek te herroep, 
om dat jy dit waardevol ag. Om te gedenk, is om mense 
of gebeure uit die verlede met waardering te onthou. 

Lees ’n mens mooi, kom jy gou agter dat die op drag om 
te gedenk nie ’n algemene opdrag is nie, maar baie spe
si fiek net sekere voorgangers in gedagte het.

Spesifieke voorgangers
Die Griekse woord wat met “voorganger” vertaal word, 
is ’n baie algemene term. Dit kan na enige iemand in 
’n leiers posisie verwys. Tog kwalifiseer die skrywer van 
He breërs dit met die woorde wat die Woord van God 
aan julle verkondig het. Hieruit is dit duidelik dat nie 
alle “voorgangers” waardig is om gedenk te word nie. 

Die verkondiging van die Woord kom nie noodwendig 
al tyd deur middel van die gesproke woord nie. Om die 
Woord te verkondig kan ook breër verstaan word as die 
uitleef van die Woord. Dit gaan dus in hierdie teks oor 
daardie leiers uit die verlede vir wie gehoorsaamheid aan 
God se Woord, ononderhandelbaar was en wie enduit 
in die verkondiging daarvan volhard het: ... aanskou die 
uiteinde van hulle lewenswandel ... Sulke leiers behoort ons 
te gedenk en ’n optrede wat getuig van die verkondiging 
van die Woord, behoort ons met waardering te onthou.

... en volg hulle geloof na
Ds. Schalk Strauss

________________________________________________________________

1 Lees gerus ds. Johan Schütte se artikel op bl. 6 waarin hy hierdie 
Psalm bespreek.

In die vorige bedeling was 10 Oktober ’n belangrike dag op die volkskalender. Dit is die verjaarsdag van Paul 
Kruger, eertydse president van die destydse Zuid-Afrikaansche Republiek. In die volksmond staan die dag as 
Krugerdag of Heldedag bekend. Die doel van die dag is om hulde te bring aan die reuse in ons volksgeskiedenis 
wat gehelp het om ons samelewing op te bou tot wat dit vandag is. 
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Om egter jou voorgangers te gedenk, gaan oor meer as 
om hulle en hul geloofsdade te “onthou”. Ware onthou 
word sigbaar in navolging.

Volg hul geloof na
Dit is belangrik om raak te sien dat die opdrag om ons 
voorgangers te gedenk, nie op klakkelose heldeverering 
neerkom nie. Hulle bly mense en sondaars daarby. Wie 
eerlik met die verlede omgaan, sal weet dat geen voor
ganger, hoe belangrik of hoe invloedryk ook al, se lewe 
geheel en al bo verdenking staan nie. Daarom is die 
skrywer baie spesifiek in sy opdrag om ons voorgangers 
te gedenk as hy skryf: ... en volg hulle geloof na.

Die vraag is wat met hulle “geloof ” bedoel word. Gaan 
dit oor die geloofswaarhede of beginsels wat deur hulle 
verkondig is? Beteken om hulle geloof na te volg dus dat 
ons moet sorg dat ons by die belydenis van ons voor
gangers hou en seker maak dat ons nie daarvan afwyk 
nie? Ons sou dit nie kon uitsluit nie, aangesien geloof 
uit kennis en vertroue bestaan (vgl. HK v/a 21), maar 
dit sou ’n verskraling wees indien ons dit slegs tot die 
teoretiese aspekte van geloof beperk.

Die opdrag om hulle lewenswandel te aanskou, help ons 
om ’n beter greep te kry op wat met geloof bedoel word. 
Lewenswandel het te make met ’n bepaalde optrede. Dit 
kan beskryf word as “daar waar geloof tot aksie oorgaan”. 
Die geloof wat nagevolg behoort te word, is dus iets baie 
konkreet – die Puriteine noem dit “bevindelikheid” 
(Engels: experiential). Dit is wanneer dít wat met die 
mond bely en met die hart geglo word, so ’n lewens
ver an de rende uitwerking het dat dit ’n daadwerklike 
in vloed op elke aspek van die gelowige se lewe het. Dit 
is daarom nie verniet dat Jakobus geloof en werke as 
twee kante van dieselfde munt stel nie: 

Toon my jou geloof uit jou werke, en ek sal jou 
uit my werke my geloof toon (Jak. 2:18).

Só gesien, beteken dit ons kan wel “voorgangers” in sy 
wyer konteks verstaan. Enige voorganger wat die Woord 
van God verkondig deurdat sy lewenswandel daarvan 
getuig, behoort gedenk te word. So ’n voorganger fo
kus immers nie die aandag op homself nie, maar rig sy 
volgelinge se oë altyd na Bo. Dit beteken ook dat ons nie 
net die persoon onthou nie, maar spesifiek sy le wens
wandel – dit wat deur die Gees bewerk word. Dít is die 
na volgenswaardige.

Om hierdie rede gedenk ons daardie voorgang ers wat 
bereid was om met hul lewens te be taal vir die hand
hawing van die gerefor meer de leer en die evangelie van 
genade.Ons gedenk hulle wie se huwelike ’n toonbeeld 
van die hemelse huwelik tussen Christus en sy bruid 
was. Ons gedenk volksleiers uit die verlede wat daarna 
gestreef het om die Afrikaner vry te maak sodat hy sy 
Godsdiens vrylik kan uitleef en sy eie sake so bestuur, 
dat dit tot eer van God is. Ons gedenk staatsmanne wat 
die heerskappy van Christus oor hul lewens erken het en 
dit in die wyse waarop hulle regeer het, sigbaar gemaak 
het. Ons gedenk gemeenskapsleiers wat hulle toespits op 
die vestiging van ’n gemeenskap gebou op ewige waardes 
en vaste fondamente. Ons gedenk hulle wie se boer de
rymetodes en werksetiek daarvan getuig dat hulle hul 
geloof in gehoorsaamheid aan die kultuuropdrag uitleef. 
Ons gedenk hulle wat vir ons meer as wetenskap leer 
deurdat hulle ons in verwondering voor die Skepper en 
sy skepping bring.

Die geskiedenis mag deur baie as ’n speelbal misbruik 
word waardeur hulle probeer om politieke punte vir 
hul self aan te teken, maar net omdat ander dit misbruik, 
beteken dit nie gelowiges moet dit ignoreer nie. Ons 
word opgeroep om verantwoordelik met die geskiede
nis om te gaan, om daardie voorgangers te gedenk wat 
die Woord van God aan ons verkondig het, om op hul 
lewens wandel te let en hulle geloof na te volg. Wie die 
ge skie denis op hierdie wyse benader, se oë word altyd 
in dankbaarheid na Bo gerig, terwyl hy met vaste tred 
die toekoms tegemoet stap. LIG IN DUISTERNIS

Selfsorgoornagkamers elk met:minikombuis en –badkamer, lugreëling, TV, 
braai- en vriesgeriewe, veilige onderdakparkering.Slaap 1–4 en 1-5. Naby N1.
Skakel Belie by 051 433 2635 of 072 342 7530

OORNAG TE OORNAG TE 
BLOEMFONTEINBLOEMFONTEIN

VOORNEMENDE EN HUIDIGE KOVSIES: Vind u geestelike tuiste en skakel in by ons bedrywighede. 
AP Kerk Bainsvlei – Kontak ons by 082 614 5857.
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LERAARS
Beroepbaar

Die band tussen  
ds. AS van Staden (jr.) 
en AP Kerk Vryburg, is 
op 17 Oktober 2022 
deur die Ring van 
Migdol, kragtens artikel 
19 van die Kerkorde, 
losgemaak. Dit beteken 
dat hy onmiddellik 
beroepbaar is. Sy 
telefoonnommer is: 
076 413 8191.

Beroepe ontvang
• Prop. HLE Erasmus na Benoni.
• Ds. LJ du Preez (Bothaville) na Hoopstad.
• Prop. HLE Erasmus na Waterberg.

Beroepe aanvaar
• Ds. LJ du Preez (Bothaville) na Hoopstad.

Beroepe bedank
• Prop. HLE Erasmus na Benoni.

SKOOLKWARTALE 2023
Eerste kwartaal: 11 Januarie – 24 Maart
 18 Januarie – 31 Maart (Kusskole)
Tweede kwartaal: 12 April – 23 Junie
Derde kwartaal: 18 Julie – 29 September
Vierde kwartaal: 10 Oktober – 13 Desember

CVO-SKOOLKWARTALE 2023
Eerste kwartaal: 11 Januarie – 23 Maart
Tweede kwartaal: 11 April – 23 Junie 
Derde kwartaal: 17 Julie – 29 September
Vierde kwartaal: 9 Oktober – 8 Desember

DIE BOODSKAPPER
Verskyningsdatums 2023

Maand Kopie in by 
Redakteur Verskynings datum

Februarie 15 November 26 Januarie

Maart 12 Januarie 24 Februarie

April 16 Februarie 23 Maart

Mei 8 Maart 25 April

Junie 18 April 26 Mei

Julie/Augustus 16 Mei 28 Junie

September 12 Julie 28 Augustus

Oktober 15 Augustus 28 September

November 14 September 26 Oktober

Des. 2023/Jan. 2024 13 Oktober 27 November

Advertensietariewe 2023

Grootte
mm 

(hoogte x 
breedte)

Prys 
(swart & wit)

Volkleur

1/16 blad 40 x 90 mm R210 Nie beskikbaar

1/8 blad 65 x 90 mm R550 Nie beskikbaar

1/4 blad 124 x 90 mm R1 150
R2 500

(binne-agterblad)

1/2 blad 124 x 180 mm R2 000 Nie beskikbaar

Volblad 246 x 180 mm R3 250 Nie beskikbaar

Binne-agter – 1/2 
(indien beskikbaar)

148 x 200 mm Volkleur R4 050

Binne-agter – vol 
(indien beskikbaar)

297 x 210 mm Volkleur R6 000

Agterblad – 1/2 
(indien beskikbaar)

148 x 200 mm Volkleur R4 400

Agterblad – vol 
(indien beskikbaar)

297 x 210 mm Volkleur R7 300

50% afslag op R1 000 en meer indien AP kerksake geadverteer word. 

Bankinbetalingsbesonderhede:
Rekeningnaam: APK • ABSA Tjekrekening: 214 014 3068 

Elektroniese takkode: 632 005
Gebruik die DB-nommer wat aan u toegeken word as be talings ver wysing. 

Sodra ons u advertensie ontvang, stuur ons vir u die DB-nommer.

FEES- EN OPENBARE VAKANSIEDAE* 2023

1 Januarie Nuwejaarsdag

2 Januarie* Openbare vakansiedag

21 Maart* Openbare vakansiedag

6 April Van Riebeeckdag

7 April* Goeie Vrydag

10 April* Gesinsdag

27 April* Openbare vakansiedag

1 Mei* Openbare vakansiedag

18 Mei Hemelvaart

28 Mei Pinksterfees

31 Mei Republiekdag

16 Junie* Konsentrasiekampdag

9 Augustus* Openbare vakansiedag

14 Augustus GRA-dag

24 September* Openbare vakansiedag

25 September* Openbare vakansiedag

10 Oktober Krugerdag

30 Oktober Hervormingsfees

16 Desember* Geloftedag

25 Desember* Christusfees

26 Desember* Openbare vakansiedag

AMPTELIK
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ONTVANG DIE WOORD

Wanneer families en gesinne oor Kerstyd by me kaar 
is, val die fokus op die wonderlike gebeure van 

die Kersverhaal: die geboorte in die stal, die herders en 
die engele, die wyse manne en die ster. Dit voel amper 
asof Matthéüs sy evangeliebeskrywing eerder by vers 18 
kon begin het, want wie wil nou na ’n vervelige ge slags
register luister? Watter nut het so ’n lys van name?

Dit het egter die Heilige Gees behaag om die 
Nuwe Tes tament juis op hierdie manier te begin. 
Uit die staan spoor wil God die wonderlike pad 
wat sy verlossing deur die geskiedenis geloop 
het, beklemtoon. Die Verlosser val nie sommer 
uit die lug nie. Nee, die lyne loop deur die Ou 
Testament na die Christus toe. Die geskiedenis 
van Israel vind sy hoogtepunt in Christus. 

Die mislukking van die vlees
As ons die lys aandagtig lees, ontdek ons eerste die mis
luk king van die vlees. Van nietige, sondige mense kan 
niks goeds verwag word nie. Dit bevat ’n paar name 
wat as ’n redelike verrassing kom, veral die vroue wat 
ge noem word.

Matthéüs skop af met Tamar wat haar in Génesis 38 as 
’n prostituut voorgedoen het. Dan vind ons vir Ragab 
wat haar nie net as ’n prostituut voorgedoen het nie, 
maar werklik een was. Volgende word Rut genoem: ’n 
Moa bitiese meisie wat nie eens lid van die Joodse volk 
was nie. Vervolgens is daar Bátseba wat nie eers by die 
naam genoem kan word nie, want die sonde wat aan 
haar kleef, is net te groot.

Móét hierdie vier vroue werklik in die stamboom van 
Jesus Christus genoem word? Hoekom slaan Mat théüs 
nie eerder daardie donker dele van die geskiedenis 
oor nie? Hy hoef mos in elk geval nie enige vroue in 
die stamboom te noem nie. Dit was nie die normale 
gebruik nie. 

Waarom doen hy dit? Om alle roem op die vlees 
te verydel. Dit is asof hy uitdruklik wil sê: Kyk 
hier! Dit is nou die “heilige geslag” in Is rael. 
Niks om oor te roem nie. As die verlossing van 
die vlees afhanklik was, sou daar niks van ge
kom het nie.

En die res van die beloofde Verlosser se stamboom sien 
beslis nie veel beter daar uit nie. Kyk maar na Maria. 
’n Mens hoor al die skindertonge. Sy raak swanger as 
on ge troude meisie en sy kon aan niemand die volle 
waar heid vertel nie, want wie sou haar ooit glo? Vergeet 
tog ook nie van die mans in hierdie lyn nie. Dink maar 
aan Abraham die leuenaar en kleingelowige. Jakob die 
bedrieër. Dawid die egbreker en moordenaar. Salomo 
en soveel van die ander konings – almal afgodsdienaars. 
Hiskía die hoogmoedige. 

Dit is die verhaal en die geslagslyn van die komende 
Messias. ’n Mens sou inderdaad kon vra: Kom die Mes
sias werklik uit hierdie geslagslyn en so ’n familie? Was 
daar dan geen beter materiaal beskikbaar nie? God be
gin egter sy verlossingsverhaal spesifiek só om vir ons 
te wys: Die weg van die vlees loop op die dood uit. Dit 
is net die Here wat kan red.

Die geskiedenis van God se genade
Ds. Jannie Bisschoff1

Skriflesing: Mt. 1:117  •  Sang: Ges. 155:13; Ges. 151:1
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Juis hierin lê die onbeskryflike grootheid van God se 
be moeienis met ons as sondige mense. In hierdie ge
slags re gister wat ons so maklik oorslaan, wil God vir 
ons sê: Hierdie Kindjie wat gebore is, moes gebore word 
in en vir ’n sondige wêreld. Hy, die Sondelose, kom vir 
die sonde van die mensdom.

Die andersheid van God se tydsberekening
Die tweede waarheid wat die Heilige Gees ons deur 
hierdie naamlys wil leer, is dat God se tydsberekening 
dik wels hemelsbreed van ons eie verskil. Deur sommer 
met die intrapslag na Abraham en Dawid te verwys, wil 
Mat théüs seker maak dat ons verstaan hoe dit wat hy nou 
gaan beskryf, al eeue lank voorberei word. Die beloftes 
wat God ongeveer ’n duisend jaar tevore aan Dawid en 
naastenby twee duisend jaar tevore aan Abraham ge
maak het, was nou besig om in vervulling te gaan. Die 
Een in wie al die nasies geseën sou word en wat die troon 
van Dawid vir ewig sou grondves, is gebore.

Daar was baie tye in die geskiedenis wat dit gelyk het 
of hierdie beloftes nie bewaarheid sou word nie. As ons 
teruggaan na die moederbelofte wat reeds aan Adam 
en Eva gemaak is aangaande Een wat die slang se kop 
sou vermorsel (vgl. Gén. 3:15), lyk dit telkens asof dié 
belofte in die wiele gery word. Dink maar aan Kain wat 
vir Abel doodslaan, die afvalligheid voor die sond vloed, 
die toring van Babel en die uitverkore volk as slawe in 
Egip te. Later is daar die afgodery van die rigters en 
ko nings tydperke, die ballingskap en 400 jaar van stilte 
waarin God geen profete meer na sy volk gestuur het 
nie. Tog werk God ten spyte van en deur middel van al 
hierdie dinge om die wêreldverhoog voor te berei vir 
die koms van sy Seun.

Dit is nie wys om God by ons kalenders te probeer in for
seer nie. Sy raad kan nooit gekeer word nie en sy plan ne 
nooit verydel word nie. God vergeet nooit ooit sy beloftes 
nie. As dit soms vir ons voel asof die Here sy be loft es 
verbreek, kyk na die geslagsregister van Jesus en weet 
dat dit nie waar is nie. Dit bevestig dat God selfs slegte 
dinge ten goede inspan – ook in ons lewens. 

God werk dwarsdeur die geskiedenis
Die Heilige Gees wys ons nie net met hierdie geslags re
gister op die mislukking van die vlees en die andersheid 
van God se tydsberekening nie, maar ook op die feit 
dat God dwarsdeur die geskiedenis besig is om te werk. 
Daar om begin Matthéüs nie sy evangeliebeskrywing soos 
’n sprokie met die woorde “Eendag, lank, lank gelede ...” 

nie, maar met ’n geslagsregister om vir ons te wys dat al 
hierdie dinge werklik gebeur het.

Dit het nie toevallig gebeur nie, maar is deur God be
skik. Daarom wys Matthéüs ons ook in vers 17 op die 
spe sifieke aantal geslagte tussen verskillende belangrike 
momente in die geskiedenis. Daarmee onderstreep hy 
reeds wat Paulus ook later in Galásiërs 4:4 sou bevestig: 

Maar toe die volheid van die tyd gekom het, het 
God sy Seun uitgestuur. 

Op die presiese tyd wat God bepaal het, is Jesus Christus 
gebore. Die Kersgebeure is nie maar net ’n mooi storie 
nie. Dit is die handelinge van God. God het iets in die 
geskiedenis gedoen wat alles verander het.

Dit roep om ’n reaksie. As die geboorte van Christus 
slegs ’n sentimentele storie was, kon ons daarna luister, 
vir ’n paar oomblikke emosioneel daarop reageer en dan 
aangaan met ons lewens. Maar nou is dit ’n feit. Dit is 
iets wat werklik gebeur het. Daarom dwing dit ’n reaksie 
in ons na vore. Óf ons aanvaar in geloof die evangelie 
as goeie nuus, óf ons verwerp dit as dwaasheid wat nie 
strook met ons menslike wysheid nie, maar kies móét 
ons kies. Ons kan nie onaangeraak staan nie.

Goeie nuus wil van nature ook oorvertel word. As ek 
dus Jesus Christus as Verlosser aangeneem het, kan en 
mag ek dit nie vir myself hou nie. Daarom moet ons 
die wonder van die Christusfees nie net ontvang nie, 
maar ook uitdeel. 

Slot
Van die mooiste stories begin met die woorde: “Eendag, 
lank, lank gelede ...” Die mooiste storie van almal begin 
met die woorde: 

Die geslagsregister van Jesus Christus, die seun 
van Dawid, die seun van Abraham ... 

Dit is juis die mooiste storie van almal, omdat dit nie 
maar net ’n storie is nie, maar heilsgeskiedenis. Oor 
hier die verhaal mag ons nie stilbly nie. Wat ons ontvang 
het, moet ons ook uitdeel. LIG IN DUISTERNIS

________________________________________________________________

1 Leraar van die AP Kerk Gordonia.
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Die raaisels ontrafel
Wanneer die volk byeenkom om God te aanbid en deur 
Asaf onderrig word, moet hulle nie na sy woorde luister 
om bloot iets oor die geskiedenis te leer nie. Nee, hulle 
moet só daarna luister dat dit vir hulle moontlik is om dit 
aan die volgende geslagte oor te dra. Asaf sê dat hierdie 
geskiedenis waarvan hy gaan vertel, ’n raaisel gaan wees.

Op hierdie manier word ons daaraan herinner dat die 
be tekenis van ’n geskiedkundige gebeurtenis nie altyd 
voor die hand liggend is nie. Maar wanneer die Here 
sy lig oor ons duistere geskiedenis laat skyn, dan staan 
al les helder voor ons. Dit is presies waarvoor die Here 
Asaf bestem het. Hy moet die raaisel kom ontrafel. Hy 
moet die betekenis van dit wat gebeur het, uitwys sodat 
ons daaruit kan leer en dit weer vir die nageslag kan leer.

Getuig van God se Woord, sy roemryke dade,  
sy mag en sy wonders
Wanneer ons die res van die Psalm rustig deurlees, skets 
dit ’n donker prentjie van hoe Israel teleurstellend rea
geer op die Here se glorieryke dade en wonderbaarlike 
ver sorging. Blykbaar het hulle tot nou toe nie uit hul 
voorgeslagte se geskiedenis geleer nie.

Wie moes hulle geleer het? Wie het nie hul verantwoor
delikheid nagekom nie? Die antwoord kom in vers 5 
waar ons lees dit is ouers, in besonder vaders, se ver ant
woordelikheid om God se wet en sy magtige dade aan 
kinders oor te vertel! Ons is op ’n plek in ons ge skie denis 
waar ons nodig het dat die mans weer vaders moet wees 
soos God ons geroep het om te wees. 

Dit is ons Godgegewe verantwoordelikheid en wan
neer ons dit nie nakom nie, is ons besig om onsself van 

ontsaglike vreugde te ontneem. Spreuke 15:20 leer ons 
mos: ’n Wyse seun verbly sy vader. Die enigste manier 
hoe ’n seun wys kan word, is deur kennis van die Woord 
van God. Ons moet bloot dit wat God oor Homself 
bekendgemaak het, oorvertel.

As God Homself nie aan ons bekendgemaak het nie; 
as Hy ons nie kom leer het wat sy wil is nie; as Hy nie 
sy roemryke dade deur die eeue heen laat opteken en 
oor vertel het nie; dan was ons soos verdwaaldes in ’n 
woes tyn sonder wolk of vuur as baken – koersloos en ver
ward oor die betekenis van die lewe en die pad vorentoe. 

Vers 5 leer ons dat ons nie in hierdie onseker
heid hoef te leef nie, want God het ’n getuienis 
opgerig in Jakob en ’n wet gegee in Israel. Met 
hierdie woorde word ons terug geneem tot daar 
by die berg Sinai waar God sy verbond met die 
volk Israel gesluit en sy wet aan hulle gegee het. 

Die Tien Gebooie is die kern van hoe ons moet leef as 
God se kinders. Dit begin egter met ’n getuienis, nie 
van God se vereistes nie, maar van God se genade en 
almag waarmee Hy Hom oor sy kinders ontferm het. 
Hy het hulle met ’n uitgestrekte arm gered nog voor Hy 
vir hulle die Tien Gebooie gegee het.

Wanneer Asaf dan in vers 5 sê God het ’n getuienis op
gerig in Jakob en ’n wet gegee in Israel, dan val die klem 
nie eers tens op sekere dinge wat ons vir God moet doen 
nie, maar die getuienis gaan eerstens oor dít wat die 
Here gedoen het en dan wat ons reaksie daarop be hoort 
te wees. Ons het ’n Goddelike opdrag om teenoor die 

God se getuienis van  
geslag tot geslag
Ds. Johan Schütte1

Ons lees in die Bloedriviergelofte van 1838: “en dat ons ook aan ons kinders sal sê dat hulle met ons daarin 
moet deel tot nagedagtenis ook vir die opkomende geslagte.” In hierdie woorde hoor ons die hart van mense 
wat wil leef in gehoorsaamheid aan dit waarvan ons in Psalm 78 lees.
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vol gen de geslagte te getuig van God se Woord, sy roem
ryke dade, sy mag en sy wonders.

Die positiewe reaksie wanneer God se Woord 
geleer word
Watter verskil gaan dit maak? Vers 6: ... sodat die volgen
de geslag dit kan weet, die kinders wat gebore word, dat 
hulle kan opstaan en vertel aan hulle kinders. 

Waarom? Vers 7 gee drie redes: (1) Sodat hulle 
hulle vertroue op God kan stel (2) en die dade 
van God nie vergeet nie, (3) maar sy gebooie kan 
bewaar. Daar is dus drie positiewe dinge wat ge
beur wanneer die Woord van God geleer word. 

Vertroue op God
Eerder as om op onsself – óns wysheid, óns planne, 
óns vaardigheid, óns vermoëns – te vertrou, plaas ons 
nou ons vertroue in die lewende God. Ons hoop op die 
toe koms, ons hoop op verlossing en die ewige lewe, ons 
hoop op álles is gegrond in die Here wat Hom oor son
daar mense ontferm het. Ons neem nie ons toevlug tot 
die wêreld nie. Die wêreld kan nie ons diepste begeer tes 
en behoeftes bevredig nie. Nee, hoe beter ons die Woord 
van God leer ken, hoe meer vertrou ons die Here. Hoe 
beter ek sy Woord ken, hoe beter ken ek Hom en hoe 
beter ek Hom ken, hoe meer sal ek Hom vertrou.

Wanneer ons die Woord van God aan ons kinders leer, 
dan doen ons dit op so ’n manier dat hulle lief word 
daar voor en hul vertroue op God stel. Ons wil nie net 
hulle koppe vol feite prop nie, maar ons wil dit op so n 
manier doen dat die Here hul harte sal aanraak om op 
Hom te vertrou.

Ken God as die Soewereine
Die tweede ding wat gebeur wanneer ons die Woord 
van God leer, is dat ons Hom leer ken as die soewereine 
God. Dit maak ons nederig en laat ons oorloop van 
dank baarheid. Lees weer mooi wat staan in vers 7: en 
hulle vertroue op God kan stel en die dade van God nie 
vergeet nie ... 

In die res van die Psalm word die dade van God die 
een na die ander oorvertel. Magtige dade waardeur Hy 
sy kinders uit Egipte gelei en wonderbaarlik vir hulle 
in die woestyn gesorg het. Magtige dade wat God se 
volk herinner het aan sy soewereiniteit. Hy vertel van 

die tien plae. Hy vertel van die manna en die kwartels. 
Hy vertel van die see wat oopgegaan het. Hy vertel van 
water wat uit ’n rots gekom het. Asaf vertel hierdie dinge 
in gehoorsaamheid aan die Here se bevel in vers 5 om 
die volk te herinner: Hulle het niks gedoen om dit te 
verdien nie. Met die aanhoor van die vertelling van 
God se magtige dade, is hulle oorweldig deur God se 
onbeskryflike genade. 

Wanneer ’n mens van hierdie roemryke dade van die 
Here hoor, van sy mag en sy wonders, dan kan jy nie 
anders as om te wonder hoe Israel keer op keer so op
stan dig en hardkoppig kon wees nie? Aan die ander kant 
kan jy ook nie anders as om te wonder waarom God so 
geduldig, barmhartig en genadig was nie? Die vertelling 
van God se roemryke dade, sy mag en sy wonders laat 
jou verstom oor die onbeskryflike boosheid van die mens 
maar ook sprakeloos oor die onbeskryflike grootheid 
van God se genade. Dit laat jou vra: “Hoe kan hierdie 
dinge waar wees?”

Gaan kyk gerus maar na al die groot, uitstaande gelo
wiges deur al die eeue. Hulle was almal oorweldig deur 
die onbeskryflikheid van God se soewereine genade. 
Paulus was so iemand. Die kerkvader Augustinus was 
een. Die Reformatore Luther en Calvyn was so. Net so 
ook ons voorouers daar in die laer by Bloedrivier. Man
ne wat neergebuig het voor die grootheid, die won der
baar like omvang van God se genade en die ontsaglike 
grootheid van sy mag.

Wanneer ons deur tye van beproewing gaan, lyk die 
be proe wing vir ons baie groot. Dit lyk dalk soos ’n 
on oor komlike berg. Maar die getuienis van God se 
Woord en sy groot dade deur die eeue heen help ons 
om perspektief te kry. Dit skets vir ons ’n prentjie van ’n 
on ein dige groter God, ’n God wat reeds so baie grootse 
en wonderbaarlike, verbasingwekkende dinge vir sy volk 
gedoen het. Dit wat God vir ons gedoen het, behoort 
ons monde te laat oophang.

Groter gehoorsaamheid
Die derde ding wat gebeur wanneer ons die Woord van 
God leer, is dat dit ons dryf om meer gehoorsaam te wees. 

Weer vers 7: ... en hulle vertroue op God kan stel en die 
dade van God nie vergeet nie, maar sy gebooie kan bewaar.
________________________________________________________________

1 Direkteur van Kerkadministrasie by die Gemeenskaplike Kerkkantoor en 
hoof van die Departement Ekklesiologie by die AP Akademie.
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Met ander woorde: Wanneer ons stomgeslaan is oor die 
grootheid van God se genade; wanneer ons oorweldig 
word deur sy magtige dade; wanneer ons besef hoe getrou 
Hy aan sy beloftes bly; dan kan ons nie anders as om 
met gehoorsaamheid daarop te reageer nie. 

Ons toon ons dankbaarheid vir die Here se genade deur 
sy gebooie te bewaar. Wanneer ek God se Woord leer 
en van sy roemryke dade, sy mag en sy wonders hoor, 
dan raak dit nie net my verstand en my hart nie, maar 
ook my hande. 

Ons het nie ons Godgegewe verantwoordelikheid na
gekom wanneer ons kinders se koppe vol van die ware 
feite is, maar hul optrede is nie in pas met God se ge
booie nie.

Asaf roep dus die vaders op om hul verantwoordelikheid 
na te kom. Hulle moet aan hul kinders die Woord van 
God leer. Hulle moet van die Here se roemryke dade 
en sy wonders vertel, sodat hul kinders op die Here kan 
vertrou – dat hulle sy grote krag en genade kan leer 
ken om hulle te bring tot gehoorsaamheid aan God 
se gebooie. As hulle dit nie doen nie, gaan hul kinders 
soos hulle word!

Vers 8: ... en nie word soos hulle vaders nie, ’n 
kop pige en wederstrewige geslag, ’n geslag met 
’n onvaste hart en wie se gees nie trou was teen
oor God nie.

Wat ’n skerp teregwysing vir die vaders van sy tyd! Is 
ons nie maar dieselfde as Israel nie? Is daar nie in ons 
harte ook maar dieselfde eiewilligheid en hard kop pig
heid nie? 

• Het ons nie ook God se gebooie opsy geskuif ten 
spy te van al sy roemryke dade nie? 

• Het ons nog kennis van die Bybelse waarhede om 
dit aan ons kinders te kan leer op so ’n manier dat 
dit hul hart, verstand en hande aangryp? 

• Het óns nog vertroue op die Here om ons kinders te 
leer om op Hom te vertrou? 

• Het ons vergeet van die almagtige God vir wie niks 
onmoontlik is nie? 

• Het ons vergeet van die God wat, toe die Israeliete 
mag te loos van vrees voor hul Goliatvyand gestaan 
het, ’n onbeduidende skaapwagtertjie gestuur het om 
hom te verslaan en hoe daardie skaapwagtertjie la ter 
koning van Israel geword het? 

• Het ons vergeet van die Een uit sy nageslag, gebore in 
’n stal, wat as Koning van die Jode aan ’n kruis moes 
sterf om ons sonde en die verdiende dood waarteen 
ons magteloos gestaan het, te oorwin?

• Het ons vergeet van die grootste en roemrykste daad 
ooit – die kruisiging op Gólgota?

Juis omdat hulle hiervan geweet en dit in gedagtenis 
ge hou het, het geslagte voor ons hierdie waarhede van 
ge slag tot geslag oorvertel. Dit beteken nie dat almal in 
ons voorgeslagte gelowiges was nie, maar God het dit 
in sy genade so beskik dat daar in elke geslag getroue 
getuies van sy magtige dade was, sodat ons vandag die 
boodskap in die mond mag hê om dit aan die volgende 
geslagte te kan oorvertel. Van God en sy magtige dade 
mag ons nie swyg nie. Van geslag tot geslag moet almal 
daaraan herinner word. 

Dit maak nie saak watter beproewings daar in die toe
koms op ons of ons kinders of hul kinders wag nie – ons 
kan getuig dat God se mag groter as enige beproewing 
is. Hy het Homself keer op keer getrou bewys. Hy is met 
ons op reis na die ewige Vaderland. LIG IN DUISTERNIS

SUIDKUS MARGATE
Loopafstand van hoofstrand.  

2 Slaapkamer (slaap 6). See- en branderuitsig  
vanaf balkon. 2 x onderdakparkering

Skakel Liezl vir tariewe: 082 311 9210 of  
skakel of sms Thys: 082 921 1922

Natal Suidkus – Southport
Lekker, gerieflike selfsorgtuinwoonstelle te huur 

vir vakansie. Ten volle toegerus. Loopafstand  
van die see, braaigeriewe, see-uitsig, DStv, ens.  
Kom ontspan in ’n rustige stil omgewing! 

Kontak Hendrie: 072 932 1070

Adverteer in Die Boodskapper! Vir meer inligting: boodskapper@apk.co.za
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S M E LT O O N D
•  Desember 2022/Januarie 2023  •

Bloedrivier: Militêre oorwinning of wonderwerk?1

Menslike voorbereiding of 
Goddelike beskikking?
Was die oorwinning by Bloedrivier 
werklik ’n wonderwerk soos wat ons 
glo? Is ons eerlik om vir ons kinders 
te vertel dat die Here op daardie dag 
’n wonderwerk gedoen het deur die 
Voortrekkers te laat wen? 

’n Uittreksel uit ’n Geskiedenis
handboek vir graad 7 skets ’n 
ander prentjie: “Die oorwinning 
van die Voortrekkers was 
hoofsaaklik toe te skryf aan 
deeglike taktiese voorbereidings, 
militêre vindingrykheid en hul 
moderne wapens.”
 
Jackie Grobler skryf dat daar vanaf 
1970 ’n interpretasieverandering 
by verskeie Afrikaanse historici 
ingetree het. So verklaar sommige 
dat die historikus nie die hand van 
God by Bloedrivier moet betrek nie, 
maar na ander menslikverklaarbare 
redes vir die Voortrekkers se 
oorwinning moet soek – dat 
daar “niks wonderbaarliks of 
bonatuurliks” in verband met die 
slag van Bloedrivier was nie.2

“Menslikverklaarbare redes”?
Daar word beweer dat die 
oorwinning by Bloedrivier eintlik 
gaan oor die wapens wat gebruik 
is. Die Voortrekkers was gewapen 
met ’n vuurklipgeweer (voorlaaier/
pangeweer) wat van voor af met 
buskruit, met behulp van ’n laaistok, 
gelaai is. ’n Haan met ’n vuurklip het 
’n vonk in die pannetjie veroorsaak 
en die kruit in die loop aan die brand 
gesteek. Hierdie wapen was om 
verskeie redes uiters onbetroubaar: 

• As die vuurklip stomp was, kon 
dit nie ’n vonk maak nie. 

• ’n Ligte windjie kon maklik die 
kruit uit die pannetjie waai wat 
kon veroorsaak dat die kruit in die 
loop nie ontbrand nie en gevolglik 
kon die skoot nie afgaan nie. 

• Wanneer die geweer te 
warm geword het gedurende 
aanhoudende skiet, het die kruit 
aan die brand geslaan sodra dit in 
die loop gegooi is – dan kon daar 
nie geskiet word nie.

• As die sundgat tussen die 
pannetjie en die geweerloop 
verstop geraak het weens 
oorgebruik, kon daar nie geskiet 
word nie. 

• As die kruit klam of nat geword 
het, het dit nie ontbrand nie. 

• Die lang tyd wat dit geneem het 
om hierdie geweer te laai, was 
seker die grootste nadeel. ’n 
Ervare skut sou ongeveer drie tot 
vier skote per minuut kon afvuur. 

Die Here beskik wonderwerk op 
wonderwerk
Ons aanbid ’n God wat deur die 
geskiedenis gelowiges uit die hande 
van hul vyande verlos het – daarvan 
getuig die Bybel op talle plekke. 
Die Slag van Bloedrivier is geen 
uitsondering nie. Die Here het hier 
wonder op wonder bewerk en ’n 
handjievol Christengelowiges uit die 
hand van ’n barbaarse oormag gered. 
Dit was beslis nie die Voortrekkers se 
voorlaaiers wat die uitkoms van die 
slag bepaal het nie, maar die lewende 
God. Daar was eenvoudig net te veel 
wat teen die vuurklipgeweer getel het 
om te sê dat die Trekkers se moderne 
wapens hul oorwinning verseker het. 

By Bloedrivier het die Here dit 
só beskik dat die tussen 10 000 
en 16 000 Zoeloes telkens hul 
aanvalle gestaak het. As dít nie 
gebeur het nie, sou die gewere van 
die 464 Voortrekkers, as gevolg 
van bogenoemde redes, vir seker 
nie deur die geveg in werkende 
toestand gebly het nie – en dan was 
die Trekkers uitgewis. Met elke 
verposing in die aanval, kon die 
gewere weer skoongemaak word. 
Die geskiedenis verhaal dat die 
aanvalle elke keer op baie kritieke 
oomblikke in die geveg gestaak is.

Basta met moderne standpunte!
Teenoor die moderne historici kan 
ons in volle geloofsvertroue stel: 
Daar is nét in die Ou Testament 
getuienis van dié tipe oorwinning 
soos wat by Bloedrivier plaasgevind 
het.3 In die moderne geskiedenis 
het só iets nog nooit weer gebeur 
nie. Wie die Slag van Bloedrivier 
as militêre oorwinning probeer 
verdedig, moet dieselfde met 
elke wonderoorwinning in die Ou 
Testament doen. Wie die magtige 
hand van die lewende God by 
Bloedrivier ontken, getuig van niks 
minder nie as liberale ongeloof.

As nasate van daardie gelowige 
Trekkers moet ons onthou Wie 
ons aanbid: ’n almagtige God wat 
wonders doen.


1. Verkorte uittreksel: “Bloedrivier: Militêre 

oorwinning of wonderwerk?” Met 
vergunning van ds. Willem van Schalkwyk 
(AP Kerk Heilbron).

2. bit.ly/3OdorYq (redaksioneel bygevoeg).

3. Vergelyk Rigters 7.

LIG IN DUISTERNIS
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Afrikaners het in die geskiedenis al dikwels in be
staans krisisse beland én daaruit gekom. Daarom is 

dit lewensbelangrik om lesse uit ons voorouers se er va ring 
te leer. Die geskiedenis se belang lê nie daarin om te weet 
wat reeds gebeur het nie, maar om te weet wat weer kán 
gebeur, en veral hoe om dit te voorkom en te oorkom.

Die geskiedenis voor, tydens en ná die Groot Trek, is ’n 
belangrike era waaruit ons lesse kan leer. Weens hul lig
ging naby ’n groeiende meerderheid, was ons voorouers 
se lewens en lewensmiddele twee eeue gelede aan die 
Oosgrens in groot gevaar. Nét in die Xhosaaanval aan 
die begin van die Sesde Grensoorlog in 1834, is 46 Afri
kaners vermoor, 456 huise afgebrand en 300 000 stuks 
vee geroof. Daar was nege grensoorloë tussen 1779 en 
1877– ’n eeu van oorlog! Die Groot Trek het ná die Sesde 
Grensoorlog begin toe die Voortrekkers besef het dat 
hulle ter wille van veiligheid en vryheid sal moet trek. 

Ligging as bestaanskrisis
Hierdie eeu lange botsings is, as gevolg van die noord
waartse beweging van ons voorouers en die suidwaartse 
trek van Xhosas, deur die toenemende kontak tussen 
wit en swart teweeggebring. Dit was nie die enigste be
dreiging nie. Die Britse koloniale bewind se politieke 
stelsel, verengelsing en ekonomiese beleid was deel 
van hierdie groeiende bestaanskrisis. Mense het net nie 
meer vertroue in die regering en die toekoms gehad nie. 
Anders gestel, hul verlies aan vryheid as gevolg van hul 
ligging as yl verspreide minderheid was ’n konstante 
be drei ging vir hul veiligheid en hul voorspoed. Daarby 
het die Boere ’n behoefte na geestelike vryheid gehad, 
ver al weens die druk vanuit liberale sendinggeledere. 

Ons voorouers het alle moontlike oplossings probeer 
om hul bestaanskrisis van “ligging” te probeer oorkom. 
Hulle het:

• Met die owerhede saamgewerk ter wille van hul vei
lig heid en voorspoed;

• elkeen hom op sy eie probeer verskans;
• die krisis herhaaldelik militêr probeer oplos; 
• onderhandelings, ooreenkomste en selfs vennoot

skappe met Xhosagroepe aangegaan; 
• internasionale steun by die Britse owerhede gewerf;
• deur mediaskakeling openbare steun probeer werf 

(bv. Grahamstown Journal);
• onsuksesvolle politieke strategieë van stapel gestuur;
• deur hofsake hulself op die Reg beroep;
• voorsorg probeer tref deur middel van buffergebiede, 

’n seg re gra sie beleid, grense, forte en mure, maar dit 
het ook nie ’n blywende oplossing gebring nie;

• selfs blanke beheer en inlywing van die betwiste 
ge bie de probeer, maar op die lange duur het dit nie 
uitgewerk nie.

Hierdie stappe het soms korttermyn verligting gebring, 
maar nie een of selfs almal saam kon ’n volhoubare 
langtermyn oplossing bewerkstellig nie. Die moord da
di ge aanvalle op eensame en wyd verspreide plase het 
mee doënloos voortgeduur. Ligging was die probleem 
en die oplossing van ’n groter konsentrasie bur gers het 
te moeilik gelyk en te veel mate riële opofferings gevra. 

Die omstandighede het later so onhoudbaar geword dat 
die besef stadigaan begin posvat het dat die voorwaardes 
vir ’n maglose minderheidsbestaan digby ’n magtige 
meerderheid, verval het. Hul ligging het hul bestaan 
bedreig en hulle sou moes wegtrek vir oorlewing. 

Die “Klein Trek”
’n Demografiese krisis noodsaak ’n demografiese oplos
sing. Daar is nie blywende politieke, diplomatieke, 
militêre, ekonomiese of juridiese oplossings vir demo
grafies gedrewe uitdagings nie. Dit is alles noodsaaklike, 
maar onvoldoende antwoorde op die bestaansuitdaging 
van ligging. ’n Trek na vryheid uit die OosKaap was al 
wat oorgebly het nadat alles anders probeer is. Vryheid 
is waar ’n groot genoeg konsentrasie van Afrikaners kon 
gaan bly op ’n plek waar hulle ’n blywende meerderheid 

Die verlede as rigtingwyser  
vir die toekoms
Flip Buys1
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kon word, sonder bevolkingsdruk van groter groepe in 
hul gebied of op hul grense.

Die Groot Trek was desondanks nooit ’n “magtige dreu
ning” wat wyd oor die velde gesweef het nie. Dit het as 
’n klein stroompie begin wat mettertyd in ’n ri vier tjie 
ont wikkel het. Almal het saamgepraat, maar net ’n 
klein minderheid van ongeveer 10% het uiteindelik die 
daad by die woord gevoeg. Die Groot Trek was dus in 
werklikheid ’n “Klein Trek”. Die minderheid het eers ’n 
meerderheid geword toe hulle sukses behaal het en al 
die ander planne wat makliker gelyk het, misluk het. 

In die belangrikste “geboortepapier” (stigtingsdoku ment) 
van die Trekkers, die Retiefmanifes van 1837, sê Piet 
Retief (30 jaar voor Amerikaners deur ’n burgeroorlog 
moes gaan oor slawerny) duidelik dat die Trekkers 
vasbeslote is om die beginsel van ware vryheid hoog te 
hou, maar dat hulle begeer om in vrede en vriendskap 
met swart gemeenskappe te leef.

Die vryheidstrewe as dryfkrag van die Groot Trek, is 
deur trekkerleiers soos Andries Pretorius verwoord. Hy 
het gesê dat hulle hul geboorteplek “sonder ’n opstand” 
ver laat om vry te wees. Ná die Britte Natal in 1843 annek
seer, het die Voortrekkers weer getrek. In die beroemde 
woorde van Johanna Smit aan die Britse verteenwoor di
ger: “Ons sal eerder kaalvoet oor die Drakensberge loop 
as om langer onder die Britse regering gebuk te staan.” 

Die Voortrekkers het getrek omdat hulle vry moes wees 
ter wille van hul veiligheid en hul voorspoed. Hulle het 
nie ’n ander keuse gehad nie. 

Die grondliggende rede waarom Piet Retief se drome van 
’n onafhanklike Voortrekkerrepubliek in Natal gesneuwel 
het, was demografiese werklikhede, wat selfs nie deur die 
oorwinning by Bloedrivier ongedaan gemaak kon word 
nie. Die Republiek was net nie demo grafies volhoubaar 
nie. Die risiko daar vir ’n klein (3%) Westerse minderheid 
om midde ’n groot (97%) meerderheid volhoubaar te 
probeer bestaan, met behoud van hul Westerse kultuur en 
die instellings wat daaruit voortspruit, was net te groot. 
’n Polities maglose groep Westerlinge se kulturele stelsels 
soos eiendomsreg, die markekonomie en die regsorde 
is voortdurend afhanklik van die verdraagsaamheid 
van die meerderheid. In die geval van ’n konflik van 
kulture, sal die kultuur van die meerderheid uiteindelik 
die oorheersende kultuur word. Dit is die verhaal van 
die geskiedenis oor die eeue in alle lande.

Minderheidsbestaan
Afrikaners is ’n volk wat landswyd as ’n yl verspreide 
min derheid bestaan. Die gevolg is dat die politieke wil 
van die meerderheidsgroep stelselmatig afgedwing word. 

Dorpe in die platteland het oor die jare die vorm van die 
meerderheid bevolking aangeneem en blankes is op baie 
plekke ’n krimpende en polities ongewilde en uitgeslote 
minderheid van minder as 10%. Hierdie politieke demo
grafie met sy ingeboude wanbalans in magsverhoudinge 
is die agtergrond waarteen gebeure hulself afspeel. Die 
oorweldigende politieke mag van die ANC teenoor hul 
kiesers se armoede, plaas groot druk op hulle om hul 
politieke mag vir radikale ekonomiese herverdeling te 
gebruik. Hierdie druk verhoog wanneer die oorsake van 
swart armoede oorvereenvoudig word as “die witmense 
se skuld”. Ekonomiese krisisse lei normaalweg tot poli
tieke aandrang op radikale herverdelling van welvaart.

Was dit nie vir die goeie persoonlike verhoudinge tussen 
die rassegroepe in die land nie, kon Peter Godwin se 
woorde in sy boek oor Zimbabwe (When a Crocodile 
Eats the Sun) waar wees: “A white man in Africa is like a 
Jew everywhere, on sufferance watching warily, waiting 
for the next great tidal swell of hostility.”

Ons sit vandag met dieselfde probleem as destyds aan die 
Oosgrens: ligging en die politieke, ekonomiese, kul tu rele 
en veiligheidsgevolge daarvan. Dit is ’n werklik heid wat 
ons nie kan wegwens nie, want dit gaan nie weg gaan nie. 
Soos Thomas Sowell gesê het: “Die ligging van volke, 
ras se en beskawings kan hul lot bepaal. Wie orals ’n wyd 
ver spreide minderheid is, het orals dieselfde probleme, 
wat terselfdertyd simptome van onvryheid is.” Ons 
vryheid, veiligheid én voorspoed word bedreig deur: 

• Geweldsmisdaad en plaasmoorde
• Raswette en sosialistiese regeringsbe leid
• ’n Swak ekonomie wat ons voorspoed verteer
• Aanvalle op ons voortbestaan as kultuurgemeenskap 

(skole, universiteite)
• Grootskaalse straffelose korrupsie
• Staatsverval
• Die aanval op godsdiensvryheid in die naam van ver  

draag saamheid

Die oorsake van die probleem lê veel dieper as die po
li tiek, daarom lê die oplossing ook veel dieper. Ons het 
nie ’n regeringsprobleem wat, soos soms in ’n normale 
________________________________________________________________

1 Voorsitter van die Solidariteit Beweging.
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demokrasie gebeur, met ’n volgende verkiesing reggestel 
kan word nie. Ons het ’n bedelingsprobleem. Dit spruit 
uit ons ligging as yl verspreide minderheid met min 
kon sentrasiepunte waar ons genoeg getalle het om vry te 
kan wees. Daarom is ons nie veilig nie en daarom word 
ons voorspoed bedreig. Daarby is SuidAfrika feitlik net 
so groot soos WesEuropa en geografies en demografies 
te uiteenlopend om sentraal regeer te word.

Ons kan dus nie net veg teen die regering nie, maar moet 
ook aan ’n nuwe bedeling bou. Die doel is nie om die ou 
SuidAfrika terug te kry of om die “nuwe” SuidAfrika 
te beveg nie, maar om te help vorm aan ’n “ander” Suid  
Afri ka in die plek van die een wat nou sta dig aan ten 
gronde gaan. As ons onsself uit hierdie projek onttrek, 
laat ons die speelveld aan die ra di ka les oor. Liberale 
projekte om weer ’n soort ver skuil de Westerse minder
heidsbeheer oor die hele land te pro beer bewerkstellig, 
spruit uit ’n goedbedoelde, maar uit ge diende paterna
lisme wat veronderstel dat ons vir almal moet sorg omdat 
ons beter weet wat vir hulle goed is. Dit veroorsaak ’n 
woedende teenreaksie vanuit swart geledere. 

Vryheid
Vryheid is nie ’n ekstremistiese idee nie. Vryheid is bloot 
wanneer ’n volk sy eie besluite kan neem en uitvoer. Dit 
is om in beheer van jou eie lot te wees, om gelyk met 
ander nasies te wees en nie onder of bo ’n ander te staan 
nie. Dit is nie net ’n liberale vryheid van die individu nie 
en ook nie net die linkse vryheid van ’n multinasionale 
land nie. Vryheid is nie ’n uitgediende, outydse begrip 
nie. Die moderne mens en gemeenskap wil vry wees om 
sy eie besluite te neem en móét vry wees ter wille van 
politieke, kulturele en ekonomiese selfverwesenliking.

Dit is noodsaaklik dat ons alle moontlike instrumente 
aanwend om ons risiko’s as minderheidsgemeenskap te 
probeer bestuur. Dit sluit in: die politiek, regsaksies, ven
nootskappe, diplomasie, internasionale steunwerwing, 
die bou van kulturele ruimtes, mediaskakeling, onder
handelings en selfdoeninstellings. Dit is noodsaaklik om 
al hierdie metodes te gebruik, maar dit is nie voldoende 
of volhoubaar nie. Beroepe dat die grondwet ons moet 
beskerm, is op sy eie net ’n beroep op regverdige heersers 
en nie ’n oplossing vir ons uitdagings nie. 

Ligging
Die enigste iets wat moeiliker gaan wees as om ons be
staans krisis van ligging deur groter konsentrasie te oor
kom, gaan wees om dit nie te oorkom nie. Is die risiko 

om juis dít te waag, nie kleiner as om te wag dat die ANC 
ons reg en billik sal regeer vir die geslagte wat kom nie?

’n Verantwoordlike geslag beplan mos nie net vir die 
vol gende verkiesing nie, maar vir die volgende geslagte. 
Daar is waarskynlik nie ’n groter risiko as permanente 
“onderdaanskap” nie.

Die werklikheid van groot Afrikanerkonsentrasies soos 
in Pretoria en aan die Oosrand, ons landswye ver sprei
ding en die ekonomiese uitdagings van verhuising na 
“konsentrasiegebiede”, vereis dat ’n enkelvoudige “Israel 
opsie” in die yl bevolkte weste van die land nie nou 
haalbaar gaan wees nie. ’n Politieke ideaal sal hulle met 
vryheid kan besiel, maar net ’n werkende ekonomie gaan 
hulle in vryheid kry.

Daarom sal ’n staatkundige plan vir groeiende vryheid 
waarskynlik uit verskeie pilare moet bestaan wat rekening 
hou met: die veiligheid van Afrikaners wat landswyd 
verspreid is; hul behoefte aan beskerming waar hulle 
bly en wat terselfdertyd aan hul blywende vryheid bou. 

Dit gaan ’n proses van groeiende vryheid wees wat soos 
“klein republieke” groter moet groei. Dit is soos ’n huis 
se mure wat al hoër gebou word om plek te maak vir 
kamers vir onderwys, landbou, opleiding, welsyn, en
so voorts, totdat dit uiteindelik ’n dak kry en dan ’n vrye 
stad of staat vorm wat in praktyk vry is, met onmiddellike 
erkenning, al dan nie.

Dit klink baie moeilik en is inderdaad so, totdat jy die 
uitdaging van opbou vir 10 tot 20 jaar teen die risiko van 
nog dekades se afbreek onder ’n ANCregering, opweeg. 

Die feit is, eerstewêreldmense wat soos tweedeklasbur
gers behandel word en derdewêrelds regeer word, trek. 
Ons kan dit nie keer nie. Ons kan slegs ’n invloed probeer 
uitoefen op waarheen mense besluit om te trek en hulle 
probeer oortuig dat konsentrasie beter as emigrasie is. 

Afrikaners se historiese dryfkrag was om vry te wees – 
polities, kultureel, ekonomies én geestelik. As ons bly leef 
in onvryheid, al is dit dan nou ook onwillig, dan was die 
Groot Trek, die eertydse Republieke en meer as ’n eeu se 
opofferings ná die AngloBoereoorlog tevergeefs. Ons 
voorouers wou die vryheid wat hulle in Christus gehad 
het ook op staatkundige gebied gestalte gee. Die les van 
die geskiedenis is dat vryheid nie ’n luukse is nie, maar 
dat dit noodsaaklik is vir ons voortbestaan. LIG IN DUISTERNIS
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BYBELWOORDBLOK: WAARDE VAN GESKIEDENIS AS RIGTINGWYSER VIR DIE TOEKOMS

HOE WERK DIT?

A Woordsoek 
In die geskrewe gedeelte is die 
soekwoorde onderstreep. Vind 
en omkring die woorde wat in 
die rooster versteek is.Hulle 
is vertikaal, horisontaal en 
diagonaal gerangskik. 

B.Wegkruipertjies
Wegkruipers word nie getoon 
nie; elkeen word genommer 
en hul selle is gekleurd. Vir 
identifikasie word Tabel B gegee 
met teksverwysings, leidrade en 
letters per woord (in hakies). ’n 
Rigtingwyserpyl word vir elke 
woord gegee.

C. Bonusletters
Die ongebruikte letters spel ’n 
teksgedeelte kronologies van bo 
na onder en van links na regs.

’n Rooster word voorsien waarin 
bonusletters ingeskryf kan word 
om die teksgedeelte te voltooi.

A. WOORDSOEK 

Die Bybel is nie ŉ samevoeging van insidente of die stelselmatige studie van skepping tot wederkoms nie. Bybelgeskiedenis 
word gegee vanuit die perspektief van teologiese implikasies van gebeure, want God het gekies om Hom deur 
geskiedkundige feite aan die mens bekend te maak.

Die Ou Testament beskryf gebeure wat tot ŉ groot mate gerig is tot die Joodse volk wat in daardie spesifieke tyd geleef het. 
Die skrywers het gefokus op die betekenis van die gebeure wat hul weergegee het, sodat vandag se hoorders of lesers, binne 
die historiese konteks waartydens die teks ontstaan het, al beter sal verstaan, en dat die boodskap dus al meer ontsluit word 
en groter toepaslike sin en begrip verkry. Wat in die verlede gebeur het, het ŉ invloed op alle aspekte van ons lewens, beide 
in die hede sowel as wat in die toekoms gaan gebeur.

B. WEGKRUIPERTJIES

1. Selfs hierdie mense vind baat by die Spreukeboek 
(Spr. 1:5)

2. Dui op regverdigheid, billikheid en gesindheid 
(Spr. 1:2)

3. Om aandag te gee (Spr. 1:5)
4. Begripvolle inligting vir die leerder (Spr. 1:4)
5. Ingewikkelde vrae waarvan betekenis gesoek moet 

word (Spr. 1:6)
6. Hy word opgelei in wysheidspreuke (Spr. 1:4)
7. Verstandige dinkprosesse (Spr. 1:5)
8. Vermoë om verstandig te kan beraadslaag (Spr. 1:4)
9. Die regte woord op die regte tyd spreek (Spr. 1:3)
10. Onderskeidingsvermoë en verstandigheid (Spr. 1:2)
11. Sinspeling en stylfigure (Spr. 1:6)
12. Besondere wyse koning van Israel (Spr. 1:1)
13. Ware uitsprake van wysheid (Spr. 1:1)
14. Dui op dissipline en teregwysing (Spr. 1:2)

C. BONUSLETTERS: WYSE WOORDE UIT SPREUKE

OPGESTEL DEUR  
DALEEN PIENAAR 2022
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Jesus Christus se geboorte as historiese gebeurtenis
Die 17de eeu staan bekend as die sogenaamde eeu van 
Verligting. Die Verligting dui op die verligting van die 
mens se verstand, met die doel om die mens se ver stand 
bo God se Woord te stel. So het die mens van die Ver
lig ting sy eie lig geword. Vir die mens van die Verligting 
geld die waarskuwing: 

Pas dan op dat die lig in jou nie duisternis is nie 
(Lk. 11:35). 

So het die tydperk van die Verligting as’t ware ’n mo der
ne tydperk van duisternis ingelei. ’n Moderne tydperk 
wat smag na die boodskap van verlossing vanuit die 
duis ternis tot die lig. Die historiese gebeure aangaande 
Jesus Christus se geboorte is die aanbreek van die ware 
“verligte” tydperk in die wêreld se geskiedenis. 

Uit die duisternis het God sy Seun geroep 
In Exodus lei God die volk Israel uit die duisternis van 
die slawerny van Egipte tot in die beloofde land Kanaän. 
Die Evangelie volgens Matthéüs trek ’n direkte verband 
tussen die uittog uit Egipte en Jesus wat vanuit Egipte 
geroep is: Uit Egipte het Ek my Seun geroep (Mt. 2:15). 
Matthéüs stel Jesus se geboorte in die konteks van ’n 
nuwe eksodus wat gaan plaasvind. Sy geboorte is ’n groot 
beweging vanuit die duisternis na die lig. Hierdie nuwe 
eksodus is nodig vanweë die feit dat die volk Israel en die 
nasies van die wêreld in die tyd van Christus se geboorte 
steeds slawe van die sonde en die dood was. Die wêreld 
was werklik in ’n diep duisternis: Nasies onder die ys
ter hand van die Romeinse Ryk; Israel vasgevang in die 
greep van wettisisme; duiwels en die bose geeste wat die 
oorhand oor die mense gehad het. En dit is die oordeel: 
dat die lig in die wêreld gekom het, en die mense het die 
duisternis lie wer gehad as die lig; want hulle werke was 
boos (Joh. 3:19). Die wêreld het in geestelike slawerny 
verkeer – ’n staat van hopelose donkerheid. 

God se beloftes getuig van die lig
Vanuit die duisternis van die geestelike slawerny kon 
daar maklik onder die volk Israel ’n moedeloosheid 
in ge tree het. Die gelowiges wat vasgehou het aan die 
be loft es van God en die Skrifte van die Ou Testament 
getrou ondersoek het, het nie in moedeloosheid verval 
nie. God se beloftes vanuit die Ou Testament staan vas. 
So sien ons in die geboorteverhaal van die Here Jesus 
hoe hierdie beloftes van God in vervulling gaan in onder 
meer die volgende gebeure:

Besig met sy priesterlike werk, verskyn daar ’n engel in 
die tempel aan Sagaría. Die engel sê aan Sagaría: Moe
nie vrees nie, Sagaría, want jou gebed is verhoor, en jou 
vrou Elisabet sal vir jou ’n seun baar, en jy moet hom 
Johannes noem (Lk. 1:13). Dit was ’n profesie gerig op 
die geboorte van Johannes die Doper. Hy was nie die 
beloofde Messias nie, maar die een wat die weg vir die 
Messias gelyk sou maak, die stem in die woestyn wat 
van die koms van die Messias sou getuig. Sy geboorte 
was ’n vervulling van die belofte in Jesaja 40:3: 

’n Stem van een wat roep: Berei in die woestyn 
die weg van die Here; maak gelyk in die wilder
nis ’n grootpad vir onse God! 

Aan Josef, die verloofde van Maria, verskyn daar ’n engel 
in ’n droom en sê: Josef, seun van Dawid, wees nie bevrees 
om Maria, jou vrou, by jou te neem nie, want wat in haar 
verwek is, is uit die Heilige Gees en sy sal ’n seun baar, en 
jy moet Hom Jesus noem, want dit is Hy wat sy volk van 
hulle sondes sal verlos (Mt. 1:20). Dit was ’n vervulling 
van die belofte in Jesaja 7:14: Daarom sal die Here self 
aan julle ’n teken gee: Kyk, die maagd sal swanger word 
en ’n seun baar en hom Immánuel noem.

Herodes doen navraag oor waar die Christus gebore 
sou word. Die Skrifgeleerdes antwoord: Te Betlehem in 

Die geboorte van die Messias: 
’n Grondverskuiwende gebeurtenis
Dr. Morné Diedericks1
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Judéa, want so is daar deur die profeet geskrywe (Mt. 2:5). 
Só word Miga 5:1 vervul: 

En jy, Betlehem Éfrata, klein om te wees onder 
die geslagte van Juda, uit jou sal daar vir My 
uit gaan een wat ’n Heerser in Israel sal wees; en 
sy uitgange is uit die voortyd, uit die dae van 
die ewigheid.

Die engel Gabriël het vir Maria gesê dat sy swanger sal 
word en ’n Seun baar. Sy moes Hom Jesus noem. Hy 
sal die troon van sy vader Dawid ontvang en ’n ewige 
koning wees (vgl. Lk. 1:2627). Weereens vervulling van 
’n belofte: ... Ek wil met julle ’n ewige verbond sluit: die 
be stendige genadebewyse van Dawid (Jes. 55:3).

Die volk wat in duisternis sit, het ’n groot lig gesien 
(Mt. 4:16)
In die geestelike duisternis het God deur die werking 
van die Heilige Gees talle getuienisse aangaande die 
waar agtige Lig opgewek. In die tyd van Jesus Christus 
se geboorte was daar groot opgewondenheid oor die 
koms van die Messias. ’n Engel het aan die herders buite 
Bet lehem ’n blye boodskap gebring: ... vandag in die stad 
van Dawid is gebore die Saligmaker wat Christus, die 
Here is (Lk. 2:11). Die engel en die hemelse leërskare het 
God geprys: Eer aan God in die hoogste hemele en vrede 
op aarde, in die mense ’n welbehae! (Lk. 2:14) 

Die herders het oral die woord bekend ge maak 
wat aan hulle van dié Kindjie vertel is en al mal 
wat dit gehoor het, was verwonderd oor wat 
deur die herders aan hulle vertel is (Lk. 2:18). 

Die gelowiges, Símeon en Anna, wat naby aan God geleef 
het, is deur die Heilige Gees voorberei om te getuig van 
die geboorte van die beloofde Messias. Anna, wat God 
dag en nag gedien het, getuig aan almal in Jerusalem 
wat die verlossing verwag het, van Jesus se geboorte. 
Ook Símeon getuig dat Jesus ’n lig tot verligting van die 
na sies en tot heerlikheid van Israel is. 

Jesus Christus is ook die Koning van alle nasies, daarom 
het die heidennasies van sy koms getuig toe die wyse 
manne Hom kort ná sy geboorte besoek en aan Hom 
hulde gebring het. Sy geboorte was dus ’n vervulling van 

die belofte aan Abraham: En in jou nageslag sal al die 
nasies van die aarde geseën word, omdat jy na my stem 
geluister het (Gén. 22:18).

Jesus se geboorte beïnvloed die verloop van die 
geskiedenis 
Ek het as ’n lig in die wêreld gekom, sodat elkeen wat in 
My glo, nie in die duisternis sou bly nie (Joh. 12:46). Je sus 
Christus word in die Johannes Evangelie as die Enig ge
borene van die Vader beskryf. Die woord “Eniggebore ne” 
dui op die unieke verhouding tussen die Seun van God 
en God die Vader. Hierdie unieke verhouding word 
duidelik uit die belydenis oor Christus se twee nature. Die 
geboortegeskiedenis bevestig dat Jesus ’n mens was, dat 
Hy vlees aangeneem het, maar ook dat Hy die Immanuel 
is – God met ons. Uit hierdie belydenis ontwikkel die 
leer van Jesus se twee nature, naamlik sy Goddelike en 
menslike natuur. Jesus is God én mens, want in Hom 
woon al die volheid van die Godheid liggaamlik (Kol. 2:9). 

Jesus Christus se geboorte het die verloop van die ge skie
denis verander. Vir die eerste keer in die geskie denis is 
God en mens verenig in die Persoon, Jesus Chris tus. Nog 
nooit in die geskiedenis het iemand God gesien nie, maar 
in die vleeswording van Christus, die Eniggebore Seun, 
wat in die boesem van die Vader is, is God die Vader 
ver klaar. Hierdie verklaring of eksegese van Jesus oor 
God die Vader is as’t ware die deurbreking van Godde
like krag wat in die geskiedenis van die mensdom nie 
vantevore ervaar is nie. Christus se geboorte en lewe op 
aarde as ’n versoeningsoffer aan God, het dit moont lik 
gemaak dat God deur sy Gees in die uitverkore mens
dom kan woon. Jesus Christus het as Koning van die 
wêreld tot die dood toe gely deur gehoorsaam die wil van 
sy Vader uit te voer, sodat dié wat in die Eniggeborene 
Seun van God glo, nie verlore mag gaan nie, maar die 
ewige lewe kan hê. 

Die Verligting van die 17de eeu, wat die hoop op mens
like rede geplaas het, het gelei tot groot duisternis. Die 
ware verligtingstyd wat aangebreek het, was tydens die 
geboorte van Jesus Christus, die ware Lig van die wêreld. 

Want God wat gesê het dat daar uit duisternis 
lig moet skyn – dit is Hy wat in ons harte geskyn 
het om die verligting te bring van die kennis van 
die heerlikheid van God in die aangesig van Jesus 
Christus (2 Kor. 4:6).

________________________________________________________________

1 Dosent in Opvoedkundige Studie en Bybelkunde, Aros.
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God se soewereiniteit oor die geskiedenis
Daar is ’n verhaal dat Oran, ’n hawestad in Algerië, op 
’n keer deur ’n verskriklike rotteplaag getref is.3 Saam 
met die rotte het die builepes in die stad uitgebreek. ’n 
Dokter en sy span het verwoed gewerk om die epide mie 
onder beheer te kry. Mettertyd kry hulle tog die oor hand. 
Die dokter sê egter pessimisties: “Dis net ’n kwessie van 
tyd. Die rotte sal weer terug wees.” Die dokter het nie 
veel vertroue in sy en sy span se werk gehad nie. Geen 
verandering is in die patroon van die wêreldgeskie de nis 
aangebring nie; die geskiedenis sal homself net weer 
herhaal. Geskiedenis is ’n eindelose en doellose verloop 
van tyd. So dink ’n ateïs oor die geskiedenis. Christene 
dink egter anders.

God is die Alfa en die Oméga (Openb. 21:6). 
Dit beteken dat Hy nie net die Een is wat aan 
al les hul begin gee nie, maar ook dat Hy die Een 
is wat alles tot hul bestemde eindpunt bring. 

God is die soewereine Regeerder van die wêreld wat al
les beskik en in ooreenstemming met sy raadsplan laat 
meewerk (vgl. Efés. 1:11). Dienooreenkomstig is die 
wê reld geskiedenis nie ’n doellose patroon wat homself 
tot in ewigheid herhaal nie. Die wêreldgeskiedenis het 
’n definitiewe begin en eindpunt waartoe die Here alles 
be skik en op sy tyd stuur.4

Die verkondiging van die evangelie as middel
Deel van die definitiewe eindpunt waartoe die Here be sig 
is om die geskiedenis te stuur, is dat Hy sy uitverkore 
volk volledig sal versamel om onder hulle te woon (vgl. 

Openb. 21:3). Ná die sondeval is die hele mensdom met 
sonde besmet. 

Hoewel God alle reg het om die mensdom weens 
hul sonde te vernietig, maak Hy uit soewereine 
genade dit vir sy uitverkore volk moontlik om 
by Hom te woon. 

Die Vader stuur die Seun en deur sy kruisdood regver
dig Jesus Christus die uitverkorenes en bevry hulle van 
sondeslawerny. Deur die Heilige Gees kry die uitver
ko renes deel aan hierdie verlossing van Jesus Christus, 
wanneer Hy die wedergeboorte bewerk. Deur die we der
geboorte open die Heilige Gees hul harte om te bekeer 
en te glo in die evangelie van Jesus Christus. Alhoewel 
die Heilige Gees die wedergeboorte bewerk, doen Hy dit 
gewoonlik deur die aanhoor van die verkondiging van 
die evangelie. Hiervoor stuur God predikers (vgl. Rom. 
10:1315 en 17). Sodoende word die evangelie die middel 
waardeur God sy einddoel in die geskiedenis bereik.5

Voorbeelde uit die geskiedenis
Wanneer ons na die wêreldgeskiedenis tydens Chris tus 
se geboorte kyk, kan ons verskillende aspekte be merk 
waardeur God dit soewerein beskik het dat die evange lie 
sou versprei. Alhoewel baie meer gesê kan word, lig ons 
in hierdie artikel drie aspekte uit: Israel se verstrooiing, 
Grieks as die wêreldtaal, en die Romeinse Vrede.

Die verstrooiing
Weens die Israeliete se volgehoue rebellie teen die Here 
onder die Sinaiverbond, het Hy hulle in ballingskap 
laat wegvoer. In 722 v.C. is Israel, die Noordelike Ryk, 
deur die Assiriërs in ballingskap weggevoer. In 586 v.C. 

Christus het op die régte  
tyd gekom
Friedrich de Wet1

Jesus Christus het nie ’n paar jaar vroeër of ’n paar jaar later as beplan na die aarde toe gekom nie. Hy het op 
die regte tyd gekom. God is die soewereine Regeerder van die wêreld en het ’n bepaalde doel gehad waarheen Hy 
die wêreldgeskiedenis gestuur het, sodat dit die regte tyd vir Jesus se koms was. In hierdie artikel fokus ons op 
die wyse waarop God die wêreldgeskiedenis beskik het, sodat dit reg was vir die verspreiding van die evangelie.2
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is Juda, die Suidelike Ryk, deur die Babiloniërs in bal
ling skap weggevoer. ’n Term wat die Bybel dikwels vir 
die ballingskap gebruik, is “verstrooiing” – soos wat ’n 
mens saad strooi (vgl. Deut. 28:64 en Hos. 1:4). Die ge
volg is dat daar gelowige Jode onder die nasies verstrooi 
is. Hierdie verstrooiing het egter ook ’n positiewe kant. 

Soos wat saad uitgestrooi word, groei dit en lewer 
vrug. Die gelowige Jode is deur die verstrooiing 
onder die nasies “geplant”, soos Daniël en Eségiël 
(vgl. Sag. 10:9). 

Sodoende kom die nasies in kontak met die evangelie in 
die Ou Testament. Soos Jakobus sê, in elke stad word Mo
ses gelees (vgl. Hand. 15:21). Deur hierdie kontak kom 
baie mense uit die nasies tot bekering, soos Cornelius 
(vgl. Hand. 10) en wag vir die Messias, Jesus Christus. 
Deur Israel se verstrooiing het God die wêreld begin 
voorberei om die Messias te verwag.

Die wêreldtaal
Deur die geskiedenis het God vir sekere nasies mag 
ge gee om met tye as wêreldryk te heers. Voorbeelde 
hier van is die Babiloniese Ryk, gevolg deur die Ryk van 
die Meders en Perse. Daarna het God die wêreld heer
skap py aan die Grieke onder leiding van Alexander die 
Grote gegee. Alexander het vanaf 336 v.C. tot 323 v.C. 
bykans die hele bekende wêreld van destyds onder sy 
heerskappy gebring. Alexander het ’n groot ywer gehad 
dat die wêreld onder die Griekse kultuur verenig word. 
Dienooreenkomstig het hy ook geywer om die Griekse 
taal as die wêreldtaal te vestig. Teen die tyd van Christus 
se geboorte, en die evangelie begin het om te versprei, 
was die wêreldtaal Grieks. Gevolglik was dit makliker vir 
mense van verskillende nasies om in ’n gemeenskaplike 
taal te kommunikeer en kon die evangelie makliker 
oorgedra word.6

Die Romeinse Vrede
Deur God se beskikking het die Romeine die Grieke as 
regeerders van die destydse bekende wêreld vervang. 
Keiser Augustus het grootliks geywer om stabiliteit 
in die Romeinse Ryk te bring. Die stabiliteit wat deur 
hom bewerk is, word die Pax Romana, of die Ro mein se 
Vrede genoem. Dit word ook as die goue tydperk van 
die Romeinse Ryk beskou. Gedurende hierdie tyd perk 
is die grense van die Romeinse Ryk versterk, opstandi
ges en rowers binne die Ryk tot ’n minimum gebring, 
see rowers uit die Middellandse See verdryf en groot 
paaie netwerke gebou. Die uitkoms hiervan is dat dit 

baie makliker en veiliger was om binne die Romeinse 
Ryk rond te beweeg – oor land en see. Gevolglik kon die 
dissipels van Jesus Christus makliker en veiliger beweeg 
om die evangelie oor die bekende wêreld te versprei. 

Toepassing
Uit bogenoemde voorbeelde is dit duidelik hoe God 
soewerein die geskiedenis bestuur het vir die ver sprei
ding van die evangelie sodat Hy sy uitverkore volk 
daar deur kan versamel. God is steeds die soewereine 
Re geer der van die wêreld en Hy bestuur die geskiede nis 
sodat die evangelie verkondig word ten einde sy uitver ko
re volk te versamel. Ons kan opnuut uit die geskiede nis 
aan gespoor word om ’n waardering en ’n ywer te hê vir 
die middel waardeur God sy uitverkore volk versamel, 
naamlik die verkondiging van die evangelie. Verder 
kan ons die nut van vrede in die geskiedenis sien vir 
die verkondiging van die evangelie en daarvoor bid. 
1 Timótheüs 2:14:

In die eerste plek vermaan ek dan dat smekinge, 
gebede, voorbedes, danksegginge gedoen moet 
word vir alle mense; vir konings en almal wat 
hoog ge plaas is, sodat ons ’n rustige en stil lewe 
kan lei in alle godsvrug en waardigheid. Want 
dit is goed en aangenaam voor God, ons Verlos
ser, wat wil hê dat alle mense gered word en tot 
kennis van die waarheid kom.7

________________________________________________________________

1 Dosent in Opvoedkundige Studie en Bybelkunde, Aros.

2 Die Here het in die Bybel bepaalde geskiedenis laat opteken en Hy 
het verklaar wat sy doel met daardie geskiedenis is. Ons noem dit die 
"heilsgeskiedenis”. Daar het egter baie geskiedenis in die wêreld gebeur 
wat nie in die Bybel opgeteken is nie. Ons kan dit die "wêreldgeskiedenis" 
noem, onderskeie van die heilsgeskiedenis. As Christene kan ons hierdie 
wêreldgeskiedenis bestudeer met bepaalde uitgangspunte wat ons uit die 
Bybel kry en dit in die lig daarvan interpreteer en afleidings daaruit maak. 
In hierdie artikel fokus ons nie op die heilsgeskiedenis rondom Jesus se 
geboorte nie, maar die wêreldgeskiedenis. Belangrike uitgangspunte 
vanuit die Bybel waarmee ons die betrokke wêreldgeskiedenis in hierdie 
artikel interpreteer, is dat God soewerein is en dat die verkondiging van 
die evangelie God se geopenbaarde middel is waardeur Hy sy uitverkore 
volk versamel. 

3 A. Camus, The Plague (La Peste), trans. by S. Gilbert (London: Hamish 
Hamilton, 1948).

4 Vgl. Heidelbergse Kategismus Sondag 1.

5 Vgl. Dordtse Leerreëls leerstuk 3 en 4 rakende die wyse waarop God 
sy uitverkore volk versamel deur middel van die verkondiging van 
die evangelie.

6 Let wel dat ons nie hieruit aflei dat alle kerke in die wêreldtaal van 
vandag moet vergader nie (asof dit sondig is om in Afrikaans te 
vergader). Die Skrif alleen is die maatstaf vir ons geloof en nie ook ons 
waarnemings uit die geskiedenis nie (kyk Nederlandse Geloofsbelydenis 
artikel 7). Ons kan wel sien dat die Here ook ŉ wêreldtaal tot opbou van 
sy kerk kan gebruik. 

7 Eie beklemtoning.
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Definisie van geskiedenis
Wyle ds. Wille van der Berg het in sy termyn as leraar 
van die AP Kerk Winburg vir my die volgende definisie 
van geskiedenis geleer: “Geskiedenis is die dade van 
God in die lewe van ’n volk en van ’n mens.” Ek dink 
nie enigiemand kan met hom hieroor verskil nie, want 
die geskiedenis van die Afrikanervolk is ’n duidelike 
be wys dat God die Afrikaner nie aan sy eie lot oorgelaat 
het nie, maar hom oorlaai het met sy liefde, genade en 
be sker ming. Dink maar aan hoe Hy Jan van Riebeeck 
ge bruik het om die gereformeerde leer aan die Kaap van 
Storms te vestig. Of hoe Sarel Cilliers die Slag van Veg
kop oorleef het om later die Gelofte in aanloop tot die 
Slag van Bloedrivier op te stel. Of hoe die State bybel in 
die wakis en later in die voorhuis gebruik is om kinders 
te leer lees en skryf en hulle op dié manier reeds van 
kindsbeen af aan God en sy Woord vas te knoop. 

’n Lewe sonder God is dus ’n lewe sonder geskiedenis 
Met hierdie definisie van geskiedenis as vertrekpunt, word 
’n klomp dinge baie duidelik. Eerstens is ’n verlede, ’n hede 
en ’n toekoms sonder God onmoontlik. Wat ons gehoor 
en weet en ons vaders ons vertel het, sal ons nie verberg vir 
hulle kinders nie, maar aan die volgende ge slag vertel die 
roemryke dade van die Here en sy mag en sy wonders wat 
Hy gedoen het ... sodat die volgende geslag dit kan weet ... 
en hulle vertroue op God kan stel en die dade van God nie 
vergeet nie, maar sy gebooie kan bewaar ... (Ps. 78:3, 4, 6, 
7). ’n Lewe sonder God is dus ’n lewe sonder geskiedenis 
en ’n lewe sonder geskiedenis, is ’n lewe sonder God.

Hoe verder jy in die toekoms wil sien, hoe verder 
moet jy in die verlede terugkyk
Tweedens is dit baie makliker om aan die hand van hier
die definisie van geskiedenis te bewys hoe geskiedenis 
ingespan kan word om tendense raak te sien wat bepa
lend vir die toekoms kan wees. Selfs die bekende Britse 
eerste minister Winston Churchill, het dit besef en per 
geleentheid verklaar dat hoe verder jy in die toekoms 
wil sien, hoe verder moet jy in die verlede terugkyk. 

Geskiedenis is ook aktueel
Hiermee saam, moet ons ook besef dat geskiedenis nie 
iets is wat net in die verre verlede gebeur het nie. Nee, 
ge skiedenis is ook aktueel en behels ook die hier en die 
nou wat met ons gebeur. Die feit dat u sopas die in lei
dings paragraaf van hierdie artikel gelees het, is reeds 
geskiedenis. Onthou gerus ook dat die geskiedenis 
ge skryf word deur die optrede van gewone mense in 
bui ten gewone omstandighede. Dink maar weer aan die 
Slag van Bloedrivier waar Voortrekkerpa’s en seuns, 
mens lik gesproke, die verloop van die geskiedenis bepaal 
het. Generaal Christiaan de Wet, wat met die uitbreek 
van die AngloBoereoorlog maar slegs ’n gewone burger 
was, het die geskiedenis help skryf toe hy aan die einde 
van die oorlog as waarnemende staatspresident van die 
Republiek van die OranjeVrystaat die Vrede van Ver
een iging moes onderteken.

Leer uit die geskiedenis
Derdens moet ons bereid wees om uit die geskiedenis 
te leer, want die geskiedenis het bewys dat hy wat nie 
daaruit wil leer nie, gevonnis sal word om dit “oor” te 
leef. In aansluiting hierby sê ons dikwels: Al wat ons uit 
die geskiedenis leer, is dat ons niks uit die geskiedenis 
leer nie. Ons redeneer so wanneer ons weier om die 
ten den se wat bepalend vir ons toekoms kan wees, raak 
te iden tifiseer. Hoe is dit moontlik dat Afrikaners nie 
die ellende onder ’n ANCregering ná 1994 kon voor
spel nie? Die vasteland van Afrika was mos daar om as 
voorbeeld te dien. Die lesse uit die geskiedenis is dus 
nie geleer nie en nou dien ons ’n vonnis uit van moord, 
misdaad, om ge keerde rassisme, korrupsie, diefstal (veral 
van ons ge skiedenis!), beurtkrag en swak dienslewering. 
Flip Buys som dit só op: “Wie het ooit kon dink dat in 
die tyd van misdaad nie eers ons verlede meer veilig 
sou wees nie?”

Die hede is nooit permanent nie
Op ’n positiewe noot leer die geskiedenis ons ook dat 
die hede nooit permanent hoef te wees nie en dat die 

Geskiedenis: Verkyker wat die 
toekoms nader bring
Pieta Oosthuizen1
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toekoms nooit hopeloos is nie. Die hede is maar net die 
brug tussen die verlede en die toekoms. Daar is altyd 
’n toekoms as die Afrikaner bereid is om hand aan die 
ploeg te slaan en verantwoordelikheid vir sy eie toe
koms te neem. Dit kan onder geen omstandighede in 
die hande van mense gelaat word nie. Die geskiedenis 
het ons mos geleer om op prinse nie te vertrou nie. Die 
vraag is of die Afrikaner nog ’n Godsvolk is? Is ons nog 
’n Geloftevolk? Leef ons so naby aan die Here dat ons 
niks uit eie krag probeer doen nie, maar besef: Ek is tot 
alles in staat deur Christus wat my krag gee (Filip. 4:13)? 
Glo ons dat die Here nog die Beskikker van die lotgevalle 
van volkere en nasies is? 

Skep u eie toekoms
Voeg dan daarby ook die vraag of die Afrikaner nog die 
wil en die moed het om ’n beter toekoms vir ons nageslag 
in ons vaderland te skep? Geskiedenis leer mos dat ’n 
mens nie net moet wag op die toekoms nie, want dan 
kry jy ’n toekoms wat ander mense vir jou beplan en 
geskep het. Die toekoms is menslik gesproke in ons eie 
hande. Dink maar aan die bekende woorde van dr. HF 
Verwoerd: “Skep u eie toekoms.” Die enigste toekoms 
wat jy menslik gesproke reg kan voorspel, is die een 
wat jy self skep. Die Afrikaner se toekoms gaan bepaal 
word deur wat ons vandag doen, want net een hande
indiebroeksakkelamsakkigesonderruggraatgeslag 
kan alles wat deur ons voorouers tot stand gebring is, 
tot niet laat gaan. Die vraag is of dit nie reeds besig is 
om te gebeur nie. 

Die Anglo-Boereoorlog as lont om geskiedenis 
te maak
Ná afloop van die AngloBoereoorlog was dit baie 
duidelik dat die stryd teen die Boere op ander maniere 
voortgesit sou word. Die hoë kommissaris aan die Kaap, 
lord Alfred Milner, het ná die oorlog by geleentheid 
verklaar: “It is war still.” Dit het veral na vore gekom in 
Milner se beleid van verengelsing. Die Boere moes skaam 
gemaak word vir hul afkoms, identiteit, geskiedenis en 
veral vir hul taal. Die Afrikaner moes verdwyn in ’n 
nuwe, verengelsde en Britse SuidAfrika. Die Afrikaner 
het hardnekkig weerstand hierteen gebied en Afrikaans 
bly praat, in Afrikaans begin skryf en dig. Teen 1925 
word Afrikaans as amptelike taal erken en in 1933 word 
die Bybel in Afrikaans gepubliseer. Afrikaanse koe rante 
soos Die Burger sien die lig om die Afrikaner in ge lig te 
hou en sy volkstrots en sy vryheidsideaal aan te wak
ker en lewendig te hou. Steeds gaan Afrikaners voort 
om geskiedenis te maak en gewortel in die Christelik 

na sionale onderwys word skole soos Oranje Meisieskool 
in Bloemfontein en Helpmekaar in Johannesburg gestig. 
Helpmekaar se leuse Komaan, is ontleen aan die titel 
van een van ons volksdigters, Jan FE Cilliers, se gedigte.

Die pad vorentoe
Ons sal by onsself moet begin. Elke ouerhuis sal sy kinders 
in die Christelike leer moet onderrig en laat onderrig, 
ooreenkomstig ons doopbelofte. Elke pa en ma sal moet 
toesien dat hul kinders die Afrikaner se volksgeskiedenis 
ken en die hand van God daarin kan raaksien. 

• Kerke, soos die AP Kerk en ander, sal moet leiding 
neem in die bewaring en uitbouing van ons geeste li ke 
en Afrikanererfenis, soos met die onlangse si node 
van ons kerk by die Voortrekkermonument. Bui ten
dien is ons geestelike erfenis en ons Afrikaner erfenis 
on los maaklik aan mekaar verbind. 

• Skole wat onbeskaamd Christelik is en die Afrikaner
geskiedenis koester en uitbou, soos die BCVO (Be
we ging vir Christelikvolkseie Onderwys) en ander, 
moet ondersteun word. 

• Universiteite wat nie skaam is vir die Afrikaner en 
sy geskiedenis nie, soos die APA (Afrikaanse Prote
stant se Akademie), AROS (Aksie vir Reformatoriese 
On der wys), Akademia van die Solidariteit Bewe ging 
en ander, moet ontwikkel word tot wêreldklas tersiêre 
instellings.

• Ons moet ons gewig ingooi agter instansies wat nie 
skaam is vir Afrikanergeld, Afrikaans en om met die 
Afrikaner geassosieer te word nie, soos Solidariteit, 
Afriforum, die Orania Beweging en talle ander. 

• Ons sal self ons moue moet oprol en verantwoorde
likheid moet neem vir ons veiligheid, mediese dienste, 
onderwys, monumente, dienslewering en talle ander 
kringe in die samelewing. Indien dit nie gebeur nie, 
gaan ons die pad van Afrika loop wat in ’n doodloop
straat eindig. Die geskiedenis het dit vir ons bewys.

Die geskiedenis het ook vir ons gewys dat elke geslag sy 
eie heil moet uitwerk. Ons voorouers het hul kant gebring 
– nou is dit ons beurt. Ons huidige geslag sal die lesse van 
die geskiedenis moet gebruik om ons erfenis te bewaar 
en vir ons ’n blywende toekoms te verseker. Slegs dan 
sal ons soos die psalmdigter in Psalm 16:6 kan uitroep: 

Die meetsnoere het vir my in lieflike plekke geval, 
ja, my erfenis is vir my mooi.

________________________________________________________________

1 Hoof, CVO-skool Dankbaar, Bloemfontein en skrywer van Deur die oë van 
’n man, uitgegee deur Lig in Duisternis Uitgewers.
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Wat is die geskiedenis 
van die museum in die 
kelderverdieping?

Die museum en die idee van 
hierdie museum is so oud soos die 
Voortrekkermonument self. Tydens 
die Eeufeesjaar in 1938 is oudhede 
uit die Groot Trek versamel met 
die bedoeling om dit uiteindelik 
in die Voortrekkermonument 
te bewaar. Tot tyd en wyl die 
Voortrekkermonument voltooi is, 
is die historiese voorwerpe na die 
ATKV se museum in Hartenbos vir 
bewaring gestuur.

Tydens die inwyding van die 
Voortrekkermonument in 
1949, is ’n tydelike uitstalling 
van voorwerpe aldaar gehou. 
Kort ná die inwyding is mevrou 
Kotie RoodtCoetzee as die 
eerste geskiedkundige beampte 
aangestel en op 5 Julie 1957 is ’n 
museum in die kelderverdieping 
aan die suidekant van die 
monument ingerig.

In die sestigerjare het die 
Transvaalse Provinsiale 
Administrasie besluit om ’n nuwe 
museumrestaurantkompleks 
ten noorde van die monument te 
ontwikkel wat in November 1966 
bekendgestel is.

Vanaf 1966 tot 2001 was 
die kelderverdieping in die 
Voortrekkermonument 
stoorruimtes en daar was ’n 
raadsaal aan die oostekant. 
Met die draai van die eeu is die 
Voortrekkermuseum in kantore 
omskep en die uitstallings 
teruggeskuif na die Senotaafsaal 
en kelderverdieping.

Die Voortrekkermonument het 
die bestaande museum bygewerk, 
vergroot en verfyn om meer 
aanklank by die jeug van die 21ste 
eeu te vind en geskiedenis ’n 
praktiese ervaring te maak. 

In watter opsig verskil die 
ou en nuwe museum van 
mekaar?

Die Vrijheidsreisuitstalling 
bly, soos die vorige uitstalling 
en die uitstallings in die 
Senotaafsaal, ’n voorstelling 
van die Voortrekkerlewe. Daar 
is in die verlede gefokus op 
die pioniershuis, volkskuns en 
gebruiksartikels uit die Groot Trek 
wat in nege uitstalkaste vertoon is.

Die nuwe Vrijheidsreisuitstalling 
is gebou met die oog op ’n kulturele 
en geskiedkundige ervaring. 
Die besoeker stap saam met die 

Voortrekkers die pad oor die 
Drakensberge op reis na vryheid 
en so word die besoeker prakties 
ingetrek en word hy ’n reisgenoot. 

Die uitdaging van Vrijheidsreis 
was om op die oorspronklike 
museumtema van “Voortrekker
lewe” voort te bou, maar 
andersyds om ook aansluiting by 
die ideale van die Groot Trek te 
vind. Die fokus en konteks van 
die Voortrekkermonument het 
oor dekades gewissel, maar die 
goue draad en samebindende 
beginsel wat vanaf die Groot 
Trek, tot die bou van die 
Voortrekkermonument, tot vandag 
deurloop, is vryheid. Piet Retief 
se manifes bevestig dit. Moerdijk 
het met die ontwerp en simboliek 
van die monument die grootsheid 

ONS GESELS MET ...

Vrijheidsreis meer as net ’n museum:  
’n Onderhoud met dr. Danie Langner 

Op 14 Junie 2022, 84 jaar ná die hoeksteenlegging van die Voortrekkermonument – 73 jaar ná die inwyding en 
65 jaar ná die eerste museum in die kelderverdieping geopen is – word ’n nuwe vergrote museum geopen met ’n 
splinternuwe tema: Vrijheidsreis. Hier volg ’n onderhoud met dr. Danie Langner, die besturende direkteur van 
die Voortrekkermonument oor hierdie nuwe toevoeging tot die kultuurtuiste. 

1.

2.

Dr. Danie Langner
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van die Voortrekkers se dade 
beklemtoon. Met die senotaaf 
as die middelpunt wou hy die 
nageslag herinner aan die offers 
wat gebring is om die ideaal van 
vryheid te verwesenlik. Op die 
friespanele van die Heldesaal word 
’n heldereis uitgebeeld, maar vir die 
Voortrekkers was die Groot Trek ’n 
toekomsreis met die doel om vry 
te wees. Hulle vryheidsreis was ’n 
dinamiese beweging vorentoe.

Wat maak hierdie 
uitstalling so uniek?

Met die voltooiing van hierdie 
museum is nie net die uniekheid 
van elke verdieping horisontaal 
beklemtoon nie, maar word die 
verhaal van die Groot Trek ook 
vertikaal regdeur die monument 
bevestig.

Op die eerste verdieping is die 
indrukwekkende Heldesaal waar 
27 momente van die Groot Trek 
uit Querchettamarmer gebeitel is.

Op die tweede verdieping is 
die Senotaafsaal. Hier is die 
fokus hoofsaaklik op volkskuns 
en persoonlike besittings van 
Voortrekkers, asook kosbare 
oorspronklike kunswerke van WH 
Coetzer. Die horisontale verband 
tussen die Groot Moord by 
Bloukrans, die Slag van Bloedrivier 
en die Gelofte word beklemtoon.

Die nuwe toevoeging in 
die Senotaafsaal van die 
loodglaspaneel met die Gelofte 
op, bevestig verder die verhaal. 
Op die loodglaspaneel word die 
Geloftekerk vertoon met die temas 
van “Die Here se sorg en trou” en 
“Gelowiges geanker in die Woord”. 
Loodglaswerk is kenmerkend van 
ons Westerse kerktradisie. Dit is 

die eerste keer dat die Gelofte in 
die Senotaafsaal vir opkomende 
geslagte vertoon word.

Op die derde verdieping is die ou 
museum in drie gange omskep 
waarin die Vrijheidsreis vertolk 
word.

Die Voortrekkers het tydens 
hul vryheidsreis spesifieke 
bergreekse teëgekom wat 
uitkyk en versamelpunte, maar 
ook bakens was. Die bekende 
landskapskilder, Gerrit Pitout, het 
op ses panele berge op die trekpad 
in sy kenmerkende Pierneef
styl geskilder. By elke berg is ’n 
eietydse woordveld aangebring 
om die bakens van hierdie grootse 
historiese verhaal makliker te 
verstaan, te verduidelik en te vertel.

Daar is talle voorbeelde om die 
besoeker te laat verstaan hoe die 
Vrijheidsreis en die monument by 
mekaar aansluiting vind – hoe die 
monument se vlakke vertikaal by 
mekaar aansluit. 

In die friespaneel word Piet Retief 
se tafel uitgebeeld. Die friespaneel 
beklemtoon die oomblik waar 
koning Dingaan die koopkontrak 
teken. In die nuwe uitstalling 
is Retief se oorspronklike tafel 
waarop die koopkontrak gesluit is.

Retief se bladsak word op die 
friespaneel uitgebeeld. In die 
bladsak was Retief se gebedeboek 
saam met die traktaat. Die 
gebedeboek, deurweek met 
sy bloed, word in die nuwe 
uitstalling gesien.

Op die friespaneel staan Sarel 
Cilliers op die kanon Grietjie, 
terwyl hy die Gelofte aflê. Grietjie 
het ’n staanplek in die Senotaafsaal 

gekry. In die nuwe uitstalling 
word die Gelofte in oorspronklike 
Nederlands gelees en die 
Geloftepsalm (Ps. 38) gesing.

Op die friespaneel word die 
Geloftekerk gebou. In die 
Senotaafsaal is die Geloftekerk in 
loodglas uitgebeeld. In die nuwe 
uitstalling is ’n replika van die 
voltooide Geloftekerk.

Die Voortrekkers se 
reis na vryheid kan 
vergelyk word met die 
hedendaagse Afrikaner 
se vryheidsreis. Watter 
wysheid kan Afrikaners 
vandag uit hul voorouers se 
vryheidsreis leer?

Eers moet ons besef dat vryheid 
meer as ’n bestemming is. Die 
geskiedenis leer dat wanneer 
vryheid in ’n bestemming 
vasval, dit kort voor lank lei tot 
die afhanklikheid van gemak, 
stagnasie, instandhoudingsdenke 
en uiteindelik tot verval. Vryheid is 
’n reispad waar vryheid elke dag op 
berge en in dale verwerklik word.

Die Gelofte getuig: In vryheid is 
ook ’n verantwoordelikheid.

Die vraag is nie net wat Afrikaners 
leer uit die Voortrekkers se 
vryheidsreis vir ons eietydse 
vryheidsreis in die wye en 
droewe land van 2022 nie, maar 
waartoe die Voortrekkers se 
geloof en prestasies Afrikaners 
vandag inspireer.

Vrijheidsreis is dus meer as ’n 
museum. Dit is ’n standpunt 
en ’n bevestiging van ’n ideaal 
en reisverhaal wat oor eeue 
heen, geslagte Afrikaners aan 
mekaar verbind.

3.
4.
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1838 WAS ’n BLOEDJAAR! 

Die Voortrekkers was so te sê leierloos ná die afsterwe 
van Maritz en die moorde op Retief en Uys. Plaas jouself 
in die skoene van ’n Voortrekker in Desember 1838. 
Gru same moorde is by Bloukrans, Moordkoppie en 
Ita leni gepleeg – jou vriende, familie en broeders het 
langs jou gesneuwel. 

Die koms van Andries Pretorius bring hoop. Nou het jy 
’n kans om jou gesin en jou land se toekoms te verseker. 
Jy het vir die laaste week, elke aand, die Gelofte saam 
met jou broeders en medeVoortrekkers afgelê. Dit is al 
waaraan jy kan vashou in hierdie stikdonker nag, waar 
jou hand onsigbaar voor jou oë is. 

Jy lê en wag vir die Zoeloemag om jou te oorval. 
Dit is mos hulle manier om in die donkerste uur 
hul vyand te oorrompel. Hoekom kom hulle nie 
nader nie? Bekommernis en angs vreet jou op; 
jy kan nie slaap nie. Selfs al kan jy betyds by 
jou voorlaaier uitkom, wonder jy of die kruit 
droog genoeg gaan wees vir ’n doodskoot?

Met dagbreek breek alle hel los. Die dag is helder; die 
mis het verdwyn; met genade van Bo is die kruit droog. 
Golf op golf reën assegaaie op die laer neer. Daar moet 
der duisende Zoeloes buite die laer wees. Tussendeur die 
ge skiet sien jy vlugtig dat die osse en perde ongewoon 
kalm binne die laer bly. 

Die kanon knal. Jou ore fluit en skielik is daar ’n veran
dering in die Zoeloemag. Wat gaan nou aan? Waarom 

die paniek en onsekerheid? Eers later vind jy uit dat ’n 
kanonskoot ’n prins laat sneuwel het. Die Zoeloes is 
sonder ’n leier om die aanval te dryf. Die Zoeloes vlug.

Rondom jou begin manne hul perde opsaal. Dit eindig 
vandag. Hulle gaan die Zoeloes agternasit! ’n Doodse 
stilte hang oor die laer. 

Ongeloof fluister dat dit nie die einde is nie. Maar 
dan tref dit jou: GENADE! God se ge na de heers. 
Hy het die oorwinning gegee. ONS IS VRY!

Honderdvierentagtig jaar ná die Slag van Bloedrivier 
is dit steeds een van die keerpunte in die SuidAfrikaan se 
geskiedenis. Nie net het dit vir die Afrikaner sy voort
bestaan in die land bevestig nie, maar soos ’n klippie wat 
in water gegooi word rimpeling veroorsaak, so kring die 
gevolge van dáárdie dag steeds uit.

Wanneer ’n mens die geskiedenis in konteks plaas, word 
dit duidelik dat ’n driekwart van die Voortrekkers by 
die Slag van Bloedrivier betrokke was. Potgieter het ná 
die lokval by Italeni na Transvaal vertrek en só het die 
Maritz, Retief en Uystrekgroepe bymekaargekom en 
met die aankoms van Andries Pretorius as leier, aan die 
Slag van Bloedrivier deelgeneem. 

’n Mens kan die aanname maak dat, indien die oorwin
ning nie by Bloedrivier behaal is nie, ’n tweede Bloukrans 
in ons geskiedenisboeke geskryf sou staan.

Hoewel ’n mens hiérdie kant toe en dáárdie kant toe kan 
bespiegel oor wat sou gebeur as die Voortrekkers nie op 
16 Desember 1838 die oorwinning behaal het nie, bly die 
belangrikste gevolg van die oorwinning by Bloedrivier 

Bloedrivier: Historiese keerpunt 
bring Geloftetroue evangeliegroei
Marné Stoltz1

Dis donker, donker middernag: nader kruip die Zoeloemag. Jy ruik hulle maar jy sien niks en jy bly wag op ’n 
aan val. Jou beeste wei – stil soos die nag en jou lanterns hou soos engele wag. Dis helder dag, die kruit is droog. 
Skie lik val ’n assegaaieboog soos reën op jou neer, maar tref geen teiken – die vierde seën.
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– wat vandag steeds uitkring – die verspreiding van die 
evangelie. Ná die oorwinning is ’n Bybel in ’n wakis en 
oordenkings in die veld verruil vir ’n kerkgebou en die 
vestiging van die evangelie in SuidAfrika. 

“En dat ons ook aan ons kinders sal sê dat hulle 
met ons daarin moet deel tot nagedagtenis en 
vir die opkomende geslagte.”

Die verbond wat die Voortrekkers met die Here gesluit 
het, het daartoe gelei dat ons vandag steeds openlik die 
Woord kan verkondig. Met die bou van die Geloftekerk 
in Pietermaritzburg was die pad vir die verspreiding 
van die evangelie gebaan. Ons voorouers het in alles 
wat hulle gedoen het, God sentraal geplaas. Wanneer 
’n mens kyk na die uitleg van ou stede, soos dié van 
Pietermaritzburg, merk die kerkgebou altyd die sentrale 
punt van die dorp. 

Die oorwinning by Bloedrivier is vir baie ’n bevestiging 
van God se almag. Elke jaar op 16 Desember word die 
Gelofte regoor die land gevier, maar die groter oorwin
ning daardie dag was vir die evangelie. Vandag kan ons 
Jesus Christus se bevel in Mattheüs 28:19 met oorgawe 
en vrymoedigheid nakom: 

Gaan dan heen, maak dissipels van al die nasies, 
en doop hulle in die Naam van die Vader en die 
Seun en die Heilige Gees; en leer hulle om alles 
te onderhou wat Ek julle beveel het.

Met die Groot Trekeeufeesviering van 1938, is die Gees
telike Eeufeesmonumentfonds (GEM) gestig met die 
doel om sendingwerk onder Zoeloes te bevorder. Later, 
in 1944, is die Dingaanstat Sendingstasie gebou. Daar is 
leraars opgelei en dissipels van mense gemaak. Só het 
die Afrikanervolk ’n rol gespeel in die groter raadsplan 
van God en bly die oorwinning by Bloedrivier eerder 
’n bevestiging dat God alles vir dié wat Hom liefhet, ten 
goede laat meewerk (vgl. Rom. 8:28)

Vandag word die Woord regoor SuidAfrika verkondig 
– elke stam en taal en volk en nasie hoor die evangelie. 
Dít is die ware oorwinning van die Slag van Bloedrivier. 

“Want die eer van sy Naam sal verheerlik word 
deur die roem en die eer van die oorwinning aan 
Hom te gee.”

________________________________________________________________

1 Mediabeampte, Die Voortrekkermonument.

Die Voortrekkers het waarlik vertrou!
Soos baie SuidAfrikaners is ek 
hiperversigtig: Ek hou nie langs die 
snelweg stil nie en ry nie deur ’n plas 
water waarvan ek die bodem nie kan 
sien nie. Soos baie SuidAfrikaners 
is ek soms hiperpessimisties: Wat 
gaan van ons kleinkinders in 
hierdie land word! Soos baie Suid
Afrikaners is ek ook hiperparaat: Ek 
sorg dat ons mediesefondsvoordele 
die beste sorg dek en dra my blou 
noodrubberbandjie wanneer ek op 
pad is. Nóg pap band, nóg onheil 
gaan my onverhoeds betrap!

Wanneer ek in my binnekamer 
met al my “hipers” gekonfronteer 
word, is my fyn uitgewerkte 
antwoord dadelik gereed: Die Here 
het my mos ’n verstand gegee om 
te weet om voorsiening te maak 
en voorbereid te wees vir siekte en 
gevaar en wat ook al op my pad mag 

kom. Om maar net te vertrou en nie 
my deel te doen nie is, om die minste 
te sê, naīef. Ek hoef dus nie skuldig te 
voel oor my goedbeplande voorsorg 
nie – ’n mens kan mos nie Gods 
water oor Gods akker laat loop nie!

In aanloop tot die herdenking van 
die Slag van Bloedrivier kan ek nie 
anders as om my “hipervoorsorg” 
teen die Voortrekkers se “God 
alleen” op te weeg nie. Hulle trek 
die onbekende wildernis in sonder 
menslike voorsorg: geen hospitale of 
eersteklasspesialiste, geen gewapende 
spesialisondersteuning nie. Hulle 
was voorwaar ’n uitsonderlike groep 
gelowiges en ek weeg nie op nie ...

As Afrikanervrou het ek my al 
in die skoene van die Voortrekker
vroue probeer indink: op trek met 
’n swangerskap, op trek met ’n 
baba wat koorsstuipe het, op trek 

met borskanker wat genadeloos 
voortsnel, op trek met die dood wat 
agter die volgende rant wag. Ek laat 
my kop in skaamte sak: Ek vertrou 
nie soos die Voortrekkervroue 
vertrou het nie ...

Hoe gemaak met my “hiper klein
geloof ”? Sal my uitroep: Here, U weet 
alles, my voor God veront skul dig dat, 
ten spyte van al my hipervoorsorg, 
Hy mos weet dat ek eintlik net op 
Hom vertrou? Wanneer die aanklag 
van kleingeloof ’n mens om die keel 
gryp, is jou enigste toevlug die Here 
Jesus Christus wat belowe: Ek sal jou 
nooit begewe en jou nooit verlaat nie. 
Die waarheid van sy belofte beleef 
ons steeds vandag: Ons is nasate van 
die Voortrekkers en ons is begenadig 
om van sy voortgaande trou op 
16 Desember te getuig.

BRIEWE

_________________________________________
1 Ingestuur deur Charlotte Möller.
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Het jy al in jou hart gewonder of die Here jou nie dalk 
roep om predikant te word nie? Miskien het jy die 

gedagte dadelik opsygeskuif, want dit klink mos te groot 
om van jóú waar te wees. Of dalk het jy dit uitgestel omdat 
jy eers meer oor predikant wees wou uitvind ... en uitstel 
het later afstel geword.

Hierdie artikel wil jou hart weer op hierdie belangrike 
saak fokus. Miskien dink jy: Ja, maar hoe wéét ek nou of 
ek geroep is om predikant te word? Ons praat gewoonlik 
van ’n innerlike én uiterlike roeping. Die innerlike roeping 
is die begeerte wat die Here deur sy Gees in jou gees plaas 
om vir Hom te werk. Die uiterlike roeping is die beroep wat 
’n gemeente, ná voltooiing van jou teologiese opleiding, op 
jou uitbring om hul predikant te word. Op dié manier word 
jou innerlike roeping deur jou uiterlike roeping bevestig.

Wanneer jy die innerlike roeping ervaar, is die volgende 
stap om vir die bediening toegerus te word. In die Bybel 
lees ons dat die Here die mense wat Hy roep, vir hul taak 
voorberei. Dink byvoorbeeld aan die apostels wat drie jaar 
lank aan die voete van die Here Jesus geleer, Hom gevolg 
en gesien het hoe Hy mense red en leer.

Wat behels die toerusting? Kortweg vra dit dat jy verstan
delik en geestelik voorberei word vir diens in die Here se 
kerk. By die AP Akademie fokus ons op albei aspekte van 
hierdie toerusting. Jy sal wetenskaplik gevorm word om 
die Woord van die Here in sy breedte en diepte te verstaan, 
sodat jy dit self kan leef én dit aan mense in hul unieke 
situasie kan bedien. Met die oog daarop het die AP Akade
mie ’n teologiese opleidingsprogram ontwikkel wat ses jaar 
duur: ’n Vierjarige BDivprogram, gevolg deur ’n tweejarige 
afronding om te voldoen aan die Kerklike Lisensiaat.

Die Baccalaureus in Godgeleerdheid (BDiv) is ’n vlak 
8 program (520 krediete) van die Nasionale Kwalifikasie
raam werk (NKR), wat by die Raad op Hoër Onderwys 
geregistreer en geakkrediteer is. Die doel met hierdie 
pro gram is om professionele persone te lewer wat oor die 
ver eis te vlak van kennis en vaardighede beskik om hul 
kerklike gemeenskappe effektief met die Woord van God 
te bedien. Die onderrig en leer geskied vanuit die klassiek 
gere formeerde tradisie en deur medium van Afrikaans. 

Gedurende hierdie vierjaarstudie sal jy onder meer toege rus 
word om die Bybel in die oorspronklike tale (Hebreeus, 

Ara mees en Grieks) te lees, vertaal, verklaar en toe te pas. 
Jy sal ook leer om die groot verhaal (die openbarings his
to rie se lyn) van die Bybel raak te sien en aan mense oor 
te dra. Verder word belangrike leerstellings wat vanuit die 
By bel na vore kom, in diepte bestudeer en die toepassing 
daar van op die hedendaagse lewe bespreek. Die gang van die 
Chris telike kerk deur die loop van die geskiedenis sedert die 
Nuwe Testamentiese tyd, kom ook aan die orde. Al hierdie 
kennis vind hul toespitsing in die praktiese bediening van 
die predikant. Daarom sal jy ook geleer word hoe om te 
preek, huisbesoek te doen, mense in beproewing by te staan, 
om maar enkele sake te noem. Die uitdra van die evangelie 
na mense wat nie meer in die kerk kom nie of nog nooit 
aan ’n kerk behoort het nie, word ook in diepte bestudeer.

Geduende die twee jaar lange Kerklike Lisensiaat word 
daar op die fondament van die BDivprogram voortgebou. 
Dit behels studie wat op nagraadse vlak gedoen word. 
Daar om word onderwerpe in groot diepte bestudeer en 
in dringend bespreek. Enkele van die sake wat aan die orde 
kom, is die volgende:

• Die navorsing van ’n Bybelse tema soos dit deur die 
loop van die openbaringsgeskiedenis ontvou het.

• Die leringe van die kerkvaders en die toepassing 
daarvan op ons verstaan van die Bybel.

• Ons roeping om die Christelike boodskap in die 
hedendaagse samelewing, met al sy verwronge idees 
en gedagterigtings, te verkondig.

• Die geestelike bestuurswyse, soos in God se Woord 
geopenbaar, waarvolgens ’n gereformeerde kerk 
bestuur moet word.

• Die wyse waarop ’n gemeente van die Here moet 
funksioneer en ook opgebou moet word.

Hopelik help hierdie inligting jou wanneer jy wonder of 
jy dalk predikant moet word. 

AP AKADEMIE

ÉK, PREDIKANT WORD?

Vir meer inligting, skakel ons gerus by 
die AP Akademie:

• Ons telefoonnommer: (012) 344-3960
• Ons e-posadres: info@apa.ac.za
• Of besoek ons by Farendenstraat 430, 

Clydesdale, Pretoria. 

Ons sien uit daarna om met jou te gesels!
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AP KERK PRETORIA-OOS

Gemeente-ete
Op Sondag 14 Augustus het die gemeente 
saam middagete geniet. Tydens hierdie 
geleentheid is spesiale sorg aan die 
seniors in ons gemeente gegee. Pragtige 
rangskikkings het die tafels versier.

Ds. Attie Boshoff het verskoning gemaak 
namens tannie Hannie van der Merwe, 
wie DV 7 November haar honderdste 
verjaarsdag vier. Sy was deur die jare 
vir ons ’n voorbeeld. Sy woon nie meer 
so gereeld die gemeentelike funksies by 
nie, maar tog sien ons haar by sommige 
geleenthede. So was sy dan ook by die 
VBO-konsert waarheen ons seniors spesiaal 
uitgenooi is. 

Verbondsonderrig:  
Goue Jare Konsert
Op Sondag 4 September is ons seniors 
uitgenooi na die konsert wat plaasgevind 
het ná die oggenddiens. Dit was ’n voorreg 
om die talent van ons gemeente se kinders 
te ervaar. Sang-, viool- en tjello-items, ’n 
klavierduet en spreekkore was deel van 
die vertoning. Voorskool tot graad 3 het 
die Onse Vader gebid. Graad 4-7 het 
Psalm 100 voorgedra. Graad 8-11 het 
Hou oor my vannag U hande (Ges. 355) 
gesing, begelei deur Erika Bresler op die 
Franse horing.

Die seniors het elkeen ’n kissie ontvang wat 
die tema van die geleentheid versinnebeeld: 
Die Here voed vyfduisend manne met twee 
vissies en vyf broodjies. Die saal se dekor, 
soos die koek, het die tema uitgebeeld. 

Kermis
Op Saterdag 27 Augustus het ons gemeente 
kermis gehou, ’n eerste ná twee droë jare 
weens die Covid-19-pandemie. Dit was ’n 
heerlike saamkuier met medelidmate. 

Hannah Kotze Kermis

Tannie Hannie van der Merwe

Gemeente-ete

Die koek

Graad 8-11 samesang

Graad 3 kindertjies bid die Onse Vader
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TUINWOONSTEL TE HUUR 
(PRETORIA)

BESKIKBAAR VANAF 1 JANUARIE 2023,  
IN LYNNWOOD, PRETORIA SE  

STRUBENKOP SEKURITEITSPARK 

Ruim, groot woonstel beskikbaar om te huur vir ’n enkel, 
jong, studerende of  werkende Christenpersoon sonder 
afhanklikes. Dit is geleë in Pretoria, in Lynnwood se stil, 

veilige Strubenkop Sekuriteitspark.

Die woonstel is gemeubileerd. ’n Ruim slaapkamer/
studeerkamer met ingeboude kas en lessenaar, ook ’n 

sitkamer, badkamer met stort, wasbak en toilet, private stoep 
in tuin met tuinmeubels waar gebraai en gekuier kan word. 

Wasmasjien en tennisbaan kan gebruik word. Internet is 
gratis, het vinnige spoed met onbeperkte hoeveelheid data. 

Veilige onderdakparkering. Gratis water en elektrisiteit .

*Slegs nie-roker. Verkieslik nie troeteldiere nie.

Beskikbaar vanaf  1 Januarie 2023 teen R4 200 p.m.

Kontak dr. Adie Viljoen op 082 900 5566 of  
adieviljoen@surgeon.co.za indien jy belangstel. 

*Foto’s van die woonstel kan op WhatsApp gestuur word.

IS JOU REKENAARBEGROTING 
BEPERK? 

Ons verkoop opgeknapte (“refurbished”) rekenaars,  
skootrekenaars en bedieners. Alle opgeknapte rekenaars  

het ’n waarborg vir een jaar. Ons koerier landswyd! 

Kontak Pieter by 083 214 3521 of pieter@activepc.co.za

EDENPARK KAMPEEROORD
Edenpark Kampeeroord is in die hartjie van die Waterberg-

distrik geleë, 14 km buite Naboomspruit. Ons bied 
31 luukse kampeerstaanplekke, elk met privaat ablusie- en 
opwasgeriewe. Kom beleef die rustigheid van die Bosveld.

www.edenpark.com 
082 455 9320 | edenparkoord@gmail.com

A P  K E R K D A S S EA P  K E R K D A S S E

e-pos: pietersburg@apk.co.za

KASTEELSIG GASTEKAMERS 
PRETORIA

Umgenistraat 366, Erasmuskloof. 
± 1 km vanaf  N1-snelweg. Naby Kloof  Hospitaal.

Vir besprekings skakel/WhatsApp Nico: 071 619 9756Vir besprekings skakel/WhatsApp Nico: 071 619 9756

Selfsorgakkommodasie met: 

Saal, herberg, kothuise en 
kampstaanplekke. 

NUUT: 4x4-baan, bergfiets- en wandelroetes. 

Ideaal geleë op die N11, 3 ure vanaf  Pretoria.

Skakel Theuns Snyman by 079 274 7978

Belfast Rusoord
Kom maak ons Rusoord jou tuiste 
waar jy in goed toegeruste kamers met 
opgeleide personeel en ander vrolike 
senior burgers kan rustig raak. Ons 
bied die volgede:

• 24 uur mediese versorging • CCTV • 24 uur 
sekuriteitstoegangsbeheer • Drie gebalanseerde 
maaltye per dag • Aktiwiteite vir elkeen

PRYSE: Semiversorgend – R6 180 
Verswakte bejaardes – R 6 720 

WOONSTELLE: Selfversorgend – “Bachelors” – R2 830  
1 Slaapkamer R4 500 – 2 Slaapkamer R6 070

Kontak die bestuurder vir enige navrae.  
Riana De Villiers by 013-253 3121 / 063 663 7449 of 
e-pos: manager@belfastrusoord.co.za
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AP KERK MOTORFIETSTOERGROEP

Scriptura: Ridders vir die Lig
Die AP Kerk se eerste motorfietstoer het 
tien jaar gelede ter viering van haar 25ste 
bestaansjaar plaasgevind. Op 8 September 
2022 vertek die 11de toer in drie groepe vanaf 
die noorde (Gauteng en Limpopo), Noordwes 
en die Noordkaap. Ons ontmoet mekaar in 
Bloemfontein. Die volgende tien gemeentes 
word verteenwoordig: Vaalwater, Warmbad, 
Transmagalies, Grootfontein, Pretoria-Oos, 
Alfa, Burhrmansdrif, Schweizer-Reneke, 
Griekwastad en Kimberley-Die Kruis. Ons groep 
bestaan uit 24 toerlede, 11 motorfietse, twee 
bystandsvoertuie en een sedan.

Ons eerste besoek is aan Ons Tuiste Ouetehuis 
in Westerbloem vir ’n geselsie en ons verras 
elke inwoner met ’n pakkie fyngekerfde biltong. 
Ons raak opnuut bewus van hul smagting na 
geselskap. Sommige inwoners ontvang selde of 
ooit besoekers. Ons besluit om met toekomstige 
toere besoeke aan ouetehuise te bring.

Ons oornag op Trompsburg vanwaar ons die 
volgende oggend die lang skof na St. Francisbaai 
aanpak. Daarna besoek ons Patensie, 
Bloukranspas en die Stormsrivierdorpie Nature’s 
Valley. Die natuur is pragtig en ’n mens voel 
na aan jou Skepper. Ons besoek die AP Kerk 
Jeffreysbaai en word op verversings getrakteer.

Sommige dapperes durf Baviaanskloof met 
hul motofietse aan. Dit is ’n uiters uitdagende 
sirkelroete van meer as 500 km tussen die 
berge met pragtige natuurskoon. Ons lê ook 
besoek af by Volkswagen se baie moderne 
vervaardigingsfabriek.

Daarvandaan is ons na Groenbossies, ’n 
nedersetting vir behoeftige mense. Daar 
lewer ons Bybels, kruideniersware en ander 
lewensmiddele af en is opnuut dankbaar oor al 
die seëninge wat ons elke dag ontvang.

Ons woon die erediens op Humansdorp by.  
Dit is ’n vorige gemeente van ons kapelaan, 
ds. Attie Boshoff. Ons word weereens met 
heerlike verversings bederf. 

Wat die etes betref, geniet ons op pad heerlike 
seekos in seekosrestaurante en smul saans aan 
heerlike etes wat die kosspanne opdis.

Ons lê besoek af by die Gerrit Maritz- en 
Slagtersnekmonumente. Dit laat ons terugdink 
aan die ontberings wat die burgers aan die 
Oosgrens moes deurmaak. 

Gedurende die toer deel ons ongeveer 100 
Bybels na behoefte uit, wat gepaard gaan met ’n 
geestelike gesprek. Onder die bekwame leiding 
van ds. Attie geskied ons Bybestudie soggens aan 
die hand van die onderwerp: Geloof en Rede.

Ons lê ongeveer 3 500 km af en met die 
genade van Bo het ons geen ernstige probleme 
ondervind nie. Ridders wat al tien toere agter die 
blad het, ontvang elkeen ’n lapwapen.

Op Vrydag 16 September keer ons huiswaarts 
– moeg en seer op die agterstewe! Baie dankie 
aan die AP Kerk Pretoria-Oos wat ds. Attie 
jaarliks aan ons afstaan om geestelike leiding te 
neem. Ons dank ook aan die gemeente vir die 
finansiële bydrae ten opsigte van die aankoop 
van ’n gedeelte van die Bybels. Volgende jaar se 
toer is reeds in beplanning.

Soli Deo Gloria.
Johan Kriek
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AP KERK MARBLE HALL

Doopgeleentheid
Op Sondag 16 Oktober het 
ons toegekyk hoe vyf dogtertjies 
gedoop word. Dit was voorwaar ’n 
heuglike belewenis. Ds. Pieter se 
boodskap was uit Efésiërs 6:1-4. 
Daar was meer as 280 lidmate 
teenwoordig wat as getuienisse 
die boodskap van verantwoording 
ten opsigte van die opvoeding van 
verbondskinders aangehoor het.

Oesfeesprojek
Ons is ’n meelewende gemeente wat met baie aksies besig is. Ons geliefde leraarspaar, ds. Pieter en 
sr. Deane Malan is ware voorlopers. Die laaste van die Oesfeesprojekte is ons beoogde Oesfeesete 
op 28 Oktober. Ons gaan heerlik saamkuier en ’n gaskunstenaar gaan luister aan die aand verleen. 

M. Jansen

V.l.n.r.: Magda Kruger met Milané, Mandy en Christo Bruwer met Luné en Tiaan.  
Roussouw en Elmarie Lourens met Ené, Hannelie en Albert Koltzow met Ansophie, 

Amoré en Louis Geyser met Ermé.  Voor hulle staan boetie Marno en Leah Koltsow

BLOKKIESRAAISEL ANTWOORDE: NOVEMBER 2022, BL. 23

VOLKSHULP 2000
Volkshulp 2000 is gestig in 1991 as 
’n organisasie sonder winsoogmerk, 
en ontvang geen ander inkomstes 

van enige instansies nie. Ons is dus 
afhanklik van ons eie volksgenote wat 
kan help met die onderstaande items.

Vir belastingdoeleindes kan 
Volkshulp 2000 op aanvraag ’n 

Artikel 18A-sertifikaat uitreik met alle 
kontantdonasies wat aan Volkshulp 

2000 gemaak word. Bankbesonderhede 
kan verkry word by ons hoofkantoor.

Indien u oor die volgende items beskik 
wat bruikbaar is, kan u ons gerus 

kontak by ons hoofkantoor en ons kom 
haal dit by u, of u is welkom om dit 

self te kom aflewer.

ONS BENODIG DRINGEND ALLE 
BRUIKBARE ITEMS, WAT DAN WEER 

HELP OM AAN ONS VOLKSGENOTE SE 
BEHOEFTES TE VOLDOEN.

Klere • Skoene • Linne  
Huisraad • Alle bruikbare meubels  

Speelgoed • Kos

Tel: 012 755 8201 • Sel: 082 6827454
Adres: Steadlaan 246, Queenswood, Pretoria
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AP KERK BRAKPAN

Belydenis van geloof
Op 16 Oktober 2022 het Ryno Olivier, Magdelie Dormehl, Vicky-Lee 
Puchert en Laverne Schutte openbare belydenis van geloof afgelê. 
Die diens is waargeneem deur ds. Jurie Venter. Met ’n dankbare hart 
verwelkom die AP Kerk Brakpan hul nuwe belydende lidmate. 

Tydens die belydenisaflegging het twee susters nie net dieselfde goeie 
smaak in kleredrag gehad nie, maar ook dieselfde naam gedra. 
Suster Ria Dormehl en suster Ria Puchert het die diens bygewoon ter 
ondersteuning en as getuies van hul onderskeie dogter en kleindogter 
se belydenis van geloof. 

Rudi Puchert

Die Ria-susters

Ryno Olivier, Magdelie Dormehl, ds. Jurie Venter, Vicky-Lee Puchert en Laverne Schutte. 

AP KERK POSTMASBURG

Doopgeleentheid
Sondag 9 Oktober 2022 
was ’n spesiale dag vir die 
Vermeulen-gesin, familie 
en vriende. 

Ds. Johan Verdoes het die 
doop aan klein Marthinus 
Vermeulen bedien. ’n 
Baie trotse ouma Jane 
en tannie Heilie het die 
voorreg gehad om hom 
na die doopvont te dra. 

Die gemeente verwelkom 
hom as dooplidmaat.

Saakgelastigde
V.l.n.r.: Marthinus se tannie, Heilie Vermeulen, ds. Johan 

Verdoes en die dopeling, ouma Jane Vermeulen.
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AP KERK BRONKHORSTSPRUIT

Besoek aan die Voortrekkermonument
Op Sondag 16 Oktober 2022 het die jeug ná afloop 
van die erediens die Voortrekkermonument besoek. 
Onder leiding van een van ons lidmate kol. Chris van 
Wyk, ‘n gerekende toergids, het ons in ons voorouers 
se voetspore gestap en opnuut die oorsprong van 
ons wortels ontdek. Met dankbare harte het ons die 
opofferings van ons voorgeslagte herleef en weereens 
besef hoe hard hulle gestry het om vir ons ’n plekkie 
aan die suidpunt van Afrika te verseker. As gevolg van 
hul toewyding en geloof is ons hier. Dit was egter alles 
die genade van die Here en ons skep moed uit die 
wete dat Hy nooit die werke van sy hande laat vaar nie.

Gelofteherhaling
Die opsê van die Gelofte van 1838 het ons opnuut 
laat besef dat ons ’n dure plig en verantwoorde likheid 
het om ons geloftes aan God te betaal. Prediker 5:3 
vermaan ons hierin: As jy ’n gelofte aan God gedoen 
het, stel nie uit om dit te betaal nie, want daar is geen 
welgevalle in dwase nie. Betaal wat jy belowe. 

Ons het ’n toekoms
Die herinneringe aan die gebeure van 16 Desember 1838 het ons weereens laat besef: God is in 
beheer! Ons hét ’n toekoms in hierdie land. Dit maak nie saak watter uitdagings daar vir ons voorlê 
nie, want saam met die psalmdigter kan ons bely: Want met U loop ek ’n bende storm, en met my 
God spring ek oor ’n muur (Ps. 18:30). 

Jeug van die AP Kerk Bronkhorstspruit

Gemeentenuus

AP KERK MIDDELBURG

Belydenis  
van geloof
Op 30 Oktober 2022 het 
agt finalejaar katkisante 
openbare belydenis van 
geloof afgelê. Ons is 
baie trots en dankbaar 
om die nuwe belydende 
lidmate in die gemeente 
te verwelkom. Ons bid 
hulle God se seën toe op 
hul pad vorentoe.

Maggie Richter

Besoek aan die 
Voortrekkermonument

V.l.n.r: Janique Botha, Liné Barnard, Adolf Vollmer, Cayla du Plessis,  
ds. MG Müller, Zander Erasmus, Steyn Landman, Leoné Beneke en Lesia Vermaak

30  DIE BOODSKAPPER



AP KERK VERWOERDBURG

Lente-ete
Op Saterdag 24 September het ons 
gemeente die voorreg gehad om 
’n heerlike lente-ete in die vorm 
van ’n spitbraai te geniet. Danksy 
die skenking van drie lammers, die 
diakonie se hulp en die gewillige 
hande van die Sustersaksie in die 
voorsiening van heerlike bykosse, 
kon ’n smaaklike ete aan 130 gaste 
voorgesit word.

Ds. Wynand van Zyl het die verrigtinge 
met Skriflesing en gebed geopen 
waarna die tyd aangebreek het om 
weg te lê aan die heerlike ete. Die 
samesyn onder die bome terwyl 
die aandskemering aanbreek, was 
besonders. Daar is selfs voorsiening 
gemaak vir rugbygeesdriftiges om die 
rugbytoets op die grootskerm te volg.

Die Here het ons gemeente geseën 
met ’n heerlike kuier en ons sien 
met afwagting uit na die volgende 
saamkuiergeleentheid.

Oudl. Spook van Wyk

Heerlike bykosse

Spitbraai

Tyd om op te skep

PRYS: R120

www.liginduisternis.co.za 
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AP KERK PIETERSBURG

Hervormingsondag 
Hierdie dag word in die gereformeerde kerke as die begin van die Kerkhervorming beskou en jaarliks 
word dit op die Sondag die naaste aan 31 Oktober herdenk. Dit is die datum waarop Martin Luther 
sy 95 Stellinge aan die deur van die slotkerk in Wittenberg aangebring het.

Ná afloop van die erediens, gelei deur ds. Wickus Malan, het die verbondskinders deelgeneem aan 
die jaarlikse muntlegging.

Michelle Andrin

Gemeentenuus

Hartenbos 
vakansie-akkomodasie

Marjohandie Woonstel:  
3 slaapkamer, 2 badkamer, oopplan kombuis 

en leefarea. Slaap 6 persone. DSTV, wasmasjien, 
skottelgoedwasser, tuimeldroeër, onderdak 
ingeboude braai. Loopafstand van die see.

Die Huisie:  
3 slaapkamer, 2 badkamers, oopplankombuis 

en leefarea. Slaap 6 persone. DSTV, was masjien, 
verskuifbare braaier. Loopafstand van die see. 

Bring eie bad- en swemhanddoeke.  
Geen troeteldiere of bediendes nie. 

Kontak Cornelle 082 377 4896

32  DIE BOODSKAPPER



AP KERK RUSTENBURG

Gemeente-ete
Op 16 Augustus 2022 het die gemeente haar 
35ste bestaansjaar gevier. Op 21 Augustus is die 
verjaarsdagete gehou en die viering is ingelei met ’n 
muntlegging ten bate van die Bybelgenootskap van 
Suid-Afrika (BGSA). ’n Bedrag van R3 300 is met die 
muntlegging ingesamel. Met die pilhouertjies wat elk 
R85 bevat wanneer dit vol is en die gereelde skenkings 
uit die Kleingeld vir Bybels-bussie, het die oorbetaling 
aan die BGSA ’n pragtige R5 237,40 beloop.

Veldfliek
Op 14 Oktober 2022 is daar weer ’n veldfliek 
aangebied. Met Beautiful People teen die kerk se muur 
en boereworsbroodjies in die hand, was dit ’n uiters 
aangename aand in die buitelug.

Internasionale Beenmurgdag
Na aanleiding van Korale vir Kiara wat op 9 Julie 
2021 aangebied is, het die Beenmurg Organisasie 
die AP Kerk Rustenburg genader aangaande 
’n bewusmakingsgeleentheid op Internasionale 
Beenmurgdag (17 September). ’n Fondsinsameling 
is weer aangebied met verskeie stalletjies beman 
deur dorpsinwoners. AP Kerk Rustenburg het al die 
kosstalletjies behartig. Ruan Tenant het gratis opgetree 
en ’n vertoning is deur veiligheidshonde gelewer. 
Hoewel die opkoms opvallend minder was as op 
9 Julie, was dit ’n aangename en verrykende oggend 
en ’n besondere geleentheid vir die gemeente om 
Christelike gasvryheid te betoon. Die verrigtinge is 
afgesluit met heerlike potjiekos wat deur ’n egpaar van 
die gemeente voorberei is.

Nuutverkose ouderling
Vic Barnard is op 18 September 2022 as ouderling 
bevestig. Hy word seën op sy diens toegebid.

In memoriam
Koos Pieterse is op 24 Junie 2022 oorlede. Sy naas-
bestaandes word die vertroosting van ons hemelse 
Vader toegebid.

Micky Badenhorst Muntlegging

Muntlegging

Gemeente-ete

Gemeente-ete
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Agtien parlementslede het in 1982 van die Nasionale 
Party (NP) weggebreek. Hulle het met mnr. PW 

Botha as NPleier en eerste minister oor beleid gebots. 
Ná die wegbreek stig hulle die Konserwatiewe Party 
(KP) met dr. Andries Treurnicht as leier. 

Dr. Treurnicht was die NP se parlementslid vir Wa
ter bergkiesafdeling. Die kiesafdeling se hoof dorp was 
Nylstroom (Modimolle) in NoordTransvaal (Limpopo). 
Omdat SuidAfrika toe nog ’n kiesafdelingstelsel gehad 
het, bly dr. Treurnicht en sy 17 kollegas ná die skeuring 
in die parlement aan. 

Die KPwegbrekers word in die parlement heftig 
deur NP-lede gekritiseer. Die hoofkritiek is dat die 18 
weg brekers as NPlede verkies is en nou as KPlede in 
die parlement sit. Dit is nie die mandaat wat die kie
sers by die verkiesing aan hulle gegee het nie. Hulle 
be hoort as parlementslede te bedank en dan weer as 
KP lede in hul kiesafdelings te staan sodat die kiesers 
oor hulle kan besluit.

KPlede reageer op die kritiek deur te argumenteer 
dat die NP ná die verkiesing sy beleid verander het. 
Volgens hulle staan hulle nog by die beleid waarvolgens 
hulle verkies is en voer steeds die mandaat uit wat hulle 
van die kiesers gekry het. 

’n Heftige debat vind Dinsdag 8 Februarie 1983 
(Han sard kol. 539540) in die parlement plaas. Minister 
Fanie Botha, NPlid vir Soutpansberg, val dr. Andries 
Treurnicht aan. 

Minister Botha: “Ek wil sê die leier van daardie party 
(dr. Treurnicht) het nie die moed van ’n muggie nie.”

Die Speaker: “Orde! Ek versoek die agbare minister 
(Fanie Botha) om asseblief sy taal te matig.”

Minister Botha: “Ek sal dit matig, Meneer. Ek sal sê 
die agbare leier van daardie party (dr. Treurnicht) het 
nie die moed van ’n muis nie.”

Dr. Treurnicht: “Ek sal die agbare Minister (Botha) 
in Soutpansberg aanpak.” 

Minister Botha: “Die agbare lid vir Waterberg daag 
my nou uit. Sonder dat ek die agbare eerste minister 

(PW Botha) of die leier van Transvaal (FW de Klerk) 
ge raadpleeg het, wil ek die volgende uitdaging aan 
daardie agbare lid rig. Ek sal in Soutpansberg bedank 
en weer daar staan en ek wil hê dat die agbare lid 
vir Waterberg ook moet bedank en hom dan weer 
verkiesbaar stel.”

Dr. Treurnicht aanvaar die uitdaging. 

Mnr. PW Botha was woedend oor minister Fanie 
Botha se bravade en uitdaging. Dit het hom en die NP op 
daardie tydstip glad nie gepas om ’n tussenverkiesing 
te beveg nie.

Vir die KP was dit ook ’n oorlewingskrisis. Sou dr. 
Treurnicht as leier van die KP verloor, sou dit ’n nekslag 
en maklik die einde van die nuwe party wees.

’n Soortgelyke situasie het veertien jaar vantevore 
plaasgevind. Vier parlementslede het in 1969 van die 
NP weggebreek. Hierna het hulle ’n kongres in Pretoria 
gereël wat deur meer as ’n duisend afgevaardig des 
uit ver skil lende dele van die land bygewoon is. By 
hier die kon gres is die HNP gestig (25 Oktober 1969) 
met dr. Al bert Hertzog as leier en mnr. Jaap Marais  
as onderleier. 

Mnr. John Vorster, destydse eerste minister, het in 
reaksie op die stigting van die nuwe party ’n blits ver
kiesing uitgeroep wat kort ná die stigting van die HNP 
plaasgevind het.

Vir sukses in ’n verkiesing is ’n goeie beleid alleen 
nie genoeg nie. ’n Deeglike organisasie met takke en 
ver teen woordigers in elke dorp en kiesafdeling is nodig. 
Jy het ook baie geld nodig om plakkate, pamflette en 
an der materiaal tydens die verkiesingsveldtog te kan 
ver sprei. Die blitsverkiesing wat mnr. Vorster uitgeroep 
het, het die HNP nie tyd gegee om sy organisasie te 
vestig nie. Al 78 HNPkandidate het in die 1970 ver kie
sing verloor. Die NPdoel met die blitsverkiesing was 
duidelik om die HNP te probeer vernietig voordat die 
party homself kan vestig. 

Die KP het ná die uitdaging van minister Fanie Botha 
dieselfde risiko geloop. Die een verskil was dat dit nie 

met Pieter & Pieter met Pieter & Pieter 

Stryd van die Berge – 1983
Dr. Pieter Mulder

“Wat was die ‘Stryd van die Berge’ in 1983?” vra ’n 50jarige vriend my. Hy verduidelik 
dat hy 11 jaar oud was in 1983.

IN DIE SPORE VAN GISTER

Vervolg op bl. 36
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“Mamma, eendag as ek groot is gaan ek ’n Eskom 
bou,” vertel Josua opgewonde gedurende beurt

krag. “Mamma, ek gaan maan toe gaan!” voeg Daniël 
net so begeesterd by. Met ’n baie tevrede moederhart 
luis ter ek na hul blink toekomsplanne. Josua kon skaars 
“mamma” sê toe weet ons dat hy eendag ’n baie bekwame 
programmeerder sal wees – ’n mens kan dit sommer aan 
sy vingers sien. Sy sussie is beskore om hoofmeisie te word 
en daarna gaan sy ongetwyfeld die korporatiewe leer baie 
vinnig klim terwyl sy in haar vrye tyd met haar skilder
talent woeker. Ons jongste gaan weer ’n rugbyheld word 
– sy moed en krag is ongekend vir ’n amper driejarige.

Hoe lekker is dit om oor jou kinders se toekoms te droom. 
Ons kinders is nog jonk genoeg dat ons nou net hoef te 
droom. As primêre opvoeder het ouers egter ’n gro ter 
impak op hul kinders se toekomstige loopbaan as wat 
die skool en akademiese opleiding daarop sal hê.

Die huis is die plek waar kinders geborge voel. Daar 
hoort hulle en mag hulle volledig kind wees. Dit is dus 
’n veilige ruimte om volledig “mens” te word. Kinderjare 
is ’n tyd om net te kan wees, om die wêreld te ondersoek 
en betekenis te skep. Die geleentheid vir kinders om net 
kind te wees, erken die betekenis van die hier en die nou. 
Dit gaan oor die hede, om hulself te leer ken, om verhou
dings met ander te bou en in stand te hou, om betrokke 
te raak by die lewe se vreugdes en om uitda gings in die 
alledaagse lewe die hoof te kan bied. Die vroeë kinder jare 
is nie net voorbereiding vir die toekoms nie, maar ook 
om met oorgawe in die hede te leef. Kinders se identiteit, 
kennis, begrip, vermoëns, vaardighede en verhoudings 
verander voortdurend. Hulle word gevorm deur ’n mag
dom gebeure, omstandighede en die loop van die lewe. 

Reeds vanaf geboorte word kinders aan ’n gesin, ’n ge
meenskap, ’n kultuur en ’n plek verbind. Hulle vroegste 
ontwikkeling en leer vind plaas deur hierdie verhou dings, 

veral binne gesinne, waar primêre ontwikkeling ge skied. 
Soos kinders aan die alledaagse lewe deelneem ont wikkel 
hul belangstellings, bou hulle identiteit en be gin hulle 
sin maak van die wêreld. Die huis vorm die grondslag 
van elke kind se volwasse lewe en ouers kan vroeg al 
werk om kinders vir “eendag” groot te maak.

Bou karakter
“Ek is nie julle slaaf nie!” spoeg ek terwyl ek al die vuil 
eet gerei, leë koeldrankboksies en sokkies in die sitkamer 
optel. Klakla tel ek dit maar op, want dis minder moeite 
as om die kinders te oortuig om dit te doen. Dr. Jeanette 
de KlerkLuttig skryf gereeld oor die noodsaaklikheid 
om kinders met ruggraat te kweek. Sy sê: “... verantwoor
de lik heid is ’n onmisbare element van volwassenheid. 
Kin ders of tieners wie se karaktereienskappe nie met
ter tyd verantwoordelikheid insluit nie, sal nooit werklik 
volwaardige volwassenes word nie.”1 Sy noem verder dat 
ouers dikwels onverantwoordelike optrede by kinders 
aanvaar, omdat hulle nie krag het vir konfrontasies nie, 
maar dat dit ’n geslag kan kweek wat dink dat hulle nie 
hul kant hoef te bring nie. Hierdie denkpatroon hou 
uiters skadelike gevolge in vir ons kinders se toekoms, 
sowel in gesinsverband as by die werk. Verantwoorde
lik heid is maar een van die wer wels van die ruggraat 
wat ons kinders by die huis moet ontwikkel. Fokus op 
jou kind se ruggraat eerder as net op sy graad.

Toekomsvaardighede
Enige ouer kan nou terugdink aan hul kinderdae en 
ge tuig dat ons idee van wat “grootmenswerk” sou wees, 
dras ties verander het. Die spoed van verandering het 
in tus sen verdubbel en die kans is baie goed dat ons eie 
kin ders se werkstoekoms veel anders gaan lyk as wat ons 
vandag kan droom. Dit gaan dus nie meer oor kennis 
as sodanig nie, maar oor die vaardighede wat deur ’n 
toe nemend veranderende en komplekswordende wêreld 

VAN KARSTOELTJIE TOT BESTUURDER

As my kind eendag groot is ...
Charlotte Fourie

________________________________________________________________

1 bit.ly/3UIAO1i

DESEMBER 2022/JANUARIE 2023  35



ver eis word. Die volgende vaardighede gaan deur ’n on
be kende toekoms vereis word:

• Goeie kommunikasievermoë
• Kritiese denke 
• Om goed saam ander mense te kan werk 
• Kreatiwiteit
• Sterk, goeie karaktereienskappe
• Aanpassing sonder prysgawe van jou identiteit

Die term “toekomsvaardighede” word gedefinieer as die 
vermoë om komplekse probleme binne ’n toekomstige 
en onbekende konteks doeltreffend te kan hanteer. Dit 
verwys ook na ’n individu se ingesteldheid om op ’n 
selforganiserende wyse op te tree. Hierdie vaardighede 
kan van jongs af in gesinne gekweek word. 

Onderrigbare harte
In die konteks van skool hoor ons gereeld van “kennis, 
vaardighede en ingesteldheid”, maar die fokus val sel
de op die laaste van hierdie drie – ingesteldheid. Die 

op voe ding en opleiding van ons kinders behoort nie net 
klem te lê op die verstand en memorisering van inligting 
nie, maar dit moet die kop én hart én hand van die kind 
aanraak. ’n Hart kan toegesluit en verstop wees vir die 
onderwysing van God. So ’n hart is ’n verharde hart en lei 
tot ondergang. Die goedheid van God werk ook deur die 
Heilige Gees wat harte van ouers en kinders aanraak om 
onderrig te wíl word. ’n Onderrigbare hart het bepaalde 
kenmerke. Dit word gedurig deur die Gees herinner aan 
die waarheid. Hierdie verligting in die waarheid raak 
die gewete aan om tesame met God te weet hoe dinge 
staan. Hierdie wete bring op sy beurt weer ’n begeerte 
voort om al hoe meer te neig om God se onderwysing 
te wil soek en daaroor verwonderd te staan.

Kom ons droom saam van ’n toekoms vir ons kin ders 
waarin hulle beginselvaste brugbouers is met Gees 
onderrigbare harte, skeppende ondernemingsgees en 
’n ingesteldheid van selfgerigte leer.2

Vervolg vanaf bl. 34

Stryd van die Berge – 1983

’n algemene verkiesing soos in 1970 was nie. Die KP 
kon sy beperkte hulpbronne konsentreer in die enkele 
kiesafdelings waar tussenverkiesings gehou moes word.

In die vorige verkiesing in Waterbergkiesafdeling 
het dr. Treurnicht as NPkandidaat 58% van die stemme 
gekry en mnr. Jaap Marais as HNPkandidaat 42%. 
Die geveg tussen die NP en die KP is ingewikkelder 
ge maak toe mnr. Jaap Marais as HNPleier hom ook in 
die kiesafdeling laat nomineer het. In so ’n driestryd 
word die stemme verdeel en ’n NPkandidaat met so 
min as 34% kon dan wen.

Die meningspeilings het bevestig dat die NP gaan 
wen. Kort voor die verkiesing is die hoofopskrif op die 
dagblad Beeld se voorblad: Begin van die einde vir die 
KP. Peilings skiet verregses se kanse af in Berge (Beeld, 
28 Maart 1983).

AnneMarie Mischke skryf in Beeld: “Volgens ’n 
pei ling wat deur die vooraanstaande mark na vor sings
organisasie MIS vir Sunday Times gedoen is, het die 
NP in sowel Waterberg as Soutpansberg niks van die 
Konserwatiewe Party of die Herstigte Nasionale Party 
te vrees nie – en ook nie van die twee saam nie.”

“Die peiling dui aan dat die NP in Waterberg 21% 
meer steun as die KP en 33 % meer as die HNP het. Selfs 

’n samewerkingsooreenkoms tussen die twee verregse 
partye sou nie die NP die verkiesing laat verloor nie.”

Toe die verkiesingsuitslag kom, was dit ’n skok vir 
die NP én die slim koerantkommentators. In Waterberg 
het dr. Treurnicht as KPkandidaat gewen met 46% 
van die stemme teenoor die NP se 32% en die HNP 
se 22%. Dr. Treurnicht het sy vorige meerderheid as 
NP parlementslid met 400 stemme vergroot en was 
nou Waterberg se KPparlementslid in die parlement.

In Soutpansberg het minister Fanie Botha as NP
kandidaat netnet gewen met 621 stemme teenoor die 
kandidaat van die KP. Minister Botha het 3 026 stemme 
teenoor sy vorige meerderheid verloor. Niemand kon 
ontken dat in beide kiesafdelings daar ’n groot swaai 
weg van die NP was nie.

Die geskiedenis het altyd baie “asse”.
As mnr. PW Botha ’n blitsverkiesing uitgeroep het 

ná die stigting van die KP, sou dit dieselfde resultaat as 
dié van mnr. John Vorster in 1970 gehad het?

As minister Fanie Botha nie in ’n oomblik van 
bravade dr. Treurnicht uitgedaag het nie, sou die KP 
homself kon vestig soos wel ná die Stryd van die Berge 
gebeur het?

Maar, as is verbrande hout.

________________________________________________________________

2 Dankie aan Johan Koekemoer en André Badenhorst van die Solidariteit Skole-
ondersteuningsentrum vir hul insette in die saamstel van hierdie artikel.
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ApPelKie spog nou 
met sy eie boek!
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Appelkie die muis is ’n baie nuuskierige klein 
muisie wat soms dapper en soms bang en 

selfs ’n bietjie stout kan wees. Hy is altyd 
baie lief vir die Here en volg die storie 

van God dwarsdeur die Bybel. In die 
opeenvolgende muisgeslagte is daar 

telkens ’n Appelkie wat saam met 
die Bybelkarakters die handelinge 

van die Here beleef en daaruit 
leer wie God is, wat Hy doen en 

wat Hy van almal verwag. 

Appelkie die muis sit onder ’n lowergroen koelteboom en 
knibbel aan ’n yslike groot mieliepit. Dit is groter as sy 

twee vuiste saam. Hy eet dat die semels so spat. Sodra 
hy met die mieliepit klaar is, lê daar ’n soet, sappige 

moerbei en wag wat hy vir poeding gaan opeet.



Ons geskiedenis bevat van 
die mooiste voorbeelde 

van dapper helde wat gewys het 
hoe liefde en geloof lyk. Veral in 
Desember maand gedenk ons twee 
sulke geleenthede: Bloedrivier 
en Paarde kraal. Ons het goeie 
rede om dankbaar ons voorouers 
se groot opofferings en lyding te 
onthou en te herdenk.

Tog is dit belangrik om op ’n 
gebalanseerde manier aan die 
geskiedenis te dink. Aan die een 
kant mag ons die geskiedenis 
nie vergeet of afwater nie. Dit 
sal ondankbaar, astrant en dom 
wees. Aan die ander kant mag ons 
ook nie so aan die dinge van die 
verlede vasklou en dit verafgod, 
dat ons begin glo dat daar nie 
hoop vir die toekoms is nie.

President Paul Kruger het iets van 
hierdie balans mooi verwoord toe 
hy in sy laaste brief aan generaal 
Louis Botha geskryf het: “Wie vir 
hom ’n toekoms wil skep, mag die 
verlede nie uit die oog verloor nie.”

Die Bybel leer ons dat geskiedenis 
sy kosbaarste bydrae maak daar 
waar dit gelowiges help om te 

sien hoe God ’n pad met sy kerk 
deur die eeue gestap het. Psalm 
78:2‑4 sê: 

Ek wil my mond open met 
’n spreuk, raaisels uit die 
voortyd laat stroom. Wat 

ons gehoor het en weet en 
ons vaders ons vertel het, 

sal ons nie verberg vir hulle 
kinders nie, maar aan die 

volgende geslag vertel die 
roemryke dade van die Here 

en sy mag en sy wonders 
wat Hy gedoen het.

Prakties beteken dit dat ons 
versigtig, eerlik en regverdig met 
ons geskie denis moet wees. Ons 
moet die goeie én die slegte sien. 
Dan sal ons:

1 GOEIE VOORBEELDE KRY OM 
NA TE VOLG
Een van die redes waarom ons 

die geskiedenis eerlik, maar met 
waardering moet bestudeer, is dat 
dit as voorbeeld dien. Ons moet by 
die mense voor ons gaan leer en 
daardie lesse toepas, sonder om 
presies te herhaal wat hulle gedoen 

(012) 362 1390 • boodskapper@apk.co.za
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Waardering van die 
geskiedenis sonder om 
daarvan ’n afgod te maak
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het. Ons kan byvoorbeeld by die 
Voortrekkers leer hoe belangrik dit 
is om te kan jag en die veld te ken 
en selfs waarom ons goeie gewere 
moet hê, maar dit gaan onprakties 
wees om weer voorlaaiers en 
ossewaens te gebruik. 

2 GOEIE REDES SIEN OM 
DANKBAAR TE WEES
Ek was baie verbaas en 

opgewonde toe ek ’n paar jaar 
gelede agterkom dat daar ’n 
Henning Johannes Dafel/Davel in 
die Bloedrivierlaer was. As die Here 
daardie dag nie op sy besonder 
genadige manier gewerk het nie, 
sou nóg ek, nóg my dogtertjie en 
seuntjie vandag bestaan. 

Vir my is daar egter groter rede tot 
dankbaarheid. Kyk ons eerlik terug 
in die geskiedenis, sien ons dat ons 
voorvaders gewone mense met 
probleme was. Maar ons sien ook 
waar hulle hulp gesoek en gekry 
het en waar ons dit ook kan kry. 
Psalm 46: 2 sê: 

God is vir ons ’n toevlug 
en sterkte; as hulp in 

benoudhede is Hy in hoë 
mate beproef.

3 UIT ANDER SE FOUTE LEER
Winston Churchill word in 
1948 bekend met George 

Santayana se woorde: “Dié wat die 
geskiedenis nie ken nie, is gedoem 
om dit te herhaal.” Dié twee manne 
het bedoel dat wanneer ons eerlik 
na ons geskiedenis kyk, ons sal sien 
dat ons voorvaders sondaarmense 
met baie foute was. Ons moet hul 
swakhede en sondes raaksien, 
sodat ons nie dieselfde foute 
maak nie.

4 HULLE NIE VERAFGOD NIE
Ons verlede en ons 
voorvaders is in ’n sekere 

sin deel van die rede waarom ons 
vandag redding nodig het. Ons 
pluk tog vandag die vrugte wat 
gister geplant is en ons kinders 
weer môre wat vandag geplant is.

Ons geliefde helde moet ’n spesiale 
plek in ons herinneringe hê, maar 
hulle en hul bewonderenswaardige 
dade hoort in die verlede. Vandag 
is hulle magteloos – hulle kan ons 
nie red nie. De la Rey kan die Boere 
nie meer kom lei nie. Hy én Paul 
Kruger én Jopie Fourie én Japie 
Greyling én Racheltjie de Beer is 
dood. Ons kan en moet deur hul 
geloof geïnspireer word, maar ons 
kan nie op hulle vertrou nie.

Ons kan nét op God vertrou. 
Filippense 4:19 sê so mooi dat Hy 
nie net ons begeertes ken nie, maar 
dat Hy reeds besig is om daarin te 
voorsien. So ’n benadering help ons 
om die geskiedenis reg te waardeer.

Groete, ds. HenningGroete, ds. Henning
2



Die geboorte van Jesus Christus (Lk. 2:1-7)

© 2007 Gospel Light. The Really Big Book of Bible Story Coloring Pages
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BEHAE • BEWAAR • DAE • GEBEENTE • GEBOOIE • GENADE • GOED • GOEIE 
• GOUD • HALS • HART • INKOMSTE • INSIG • JARE • KORALE • KWAAD • 

LENGTE • LIEFDE • MENS • OORVLOED • PAAIE • PARSKUIPE • SEUN • SILWER 
• SKRYF • SKURE • TROU • TUGTIG • VADER • VERAG • VEREER • VERGEET • 

VERKRY • VERLAAT • VERSTAND • VIND • VREDE • VREES • WEK • WYS • 

DIE ROL VAN BYBELWAARHEDE
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Taak 1: Woordsoekblok met woorde uit Spreuke 3:1‑15 wat dwars, afwaarts en diagonaal gerang skik is. 
Om kring hierdie woorde in die gegewe blokkie. Taak 2: Al die ongebruikte letters (bonusletters) spel 
’n teksgedeelte uit Spreuke 4. Skryf hierdie teksgedeelte in die onderstaande ruimte wat voorsien is.

_  _  _  _  _  _     _  _  _     _  _  _  _     _  _  _  _     _  _     _  _  _  _  _     _  _  _     _  _  _  _  _  _  

moet word, want daaruit is die oorspronge van die lewe.

Opgestel deur 
Daleen Pienaar
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GOD ROEP MOSES (EXODUS 2:11-4:20)
Moses was ’n belangrike man. Hy het 
vir die prinses soos ’n seun geword. 
Tog was hy nie ’n Egiptenaar nie. Hy 
het onthou dat hy ’n Israeliet is en 
dat hy ook deel van God se mense is.

Op ’n dag het Moses uit Farao se 
paleis gegaan na die land waar sy 
mense gebly het. Hy het gesien hoe 
hard die Israeliete werk en hoe die 
soldate op sy mense skreeu en hulle 
slaan. Dit het hom baie gepla.

Hy het ook gesien hoe ’n Egiptenaar 
met ’n Israeliet baklei. Die Israeliet 
het seergekry en dit het Moses baie 
kwaad gemaak. Hy het in sy hart 
besluit dat hy sy mense sal help.

Hy het links en regs gekyk en toe hy 
sien dat niemand naby was nie, het 
hy die Egiptenaar so hard geslaan 
dat die man op die grond geval 

het. Toe Moses by hom buk, sien hy 
dat hy dood is. Moses het geskrik 
en die Egiptenaar vinnig in die 
sand begrawe.

Die volgende dag het Moses 
teruggegaan. Dié keer het hy twee 
Israeliete gesien wat met mekaar 
baklei. “Waarom baklei julle?” het 
hy gevra. Een van hulle het hom 
geantwoord: “Wie het jou ons 
baas gemaak? Gaan jy my nou 
ook doodslaan soos jy met die 
Egiptenaar gedoen het!”

Toe Moses dit hoor, het hy geskrik, 
want hy het gedink niemand weet 
wat hy gedoen het nie. Gou‑gou 
het selfs Farao daarvan gehoor. 
Ons doen baie keer goed en dink 
niemand gaan uitvind nie, maar 
verkeerde goed het ’n nare manier 
om uit te kom. Toe Farao dit hoor, 

gospelimages.com
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was hy baie kwaad vir Moses en 
wou hom doodmaak.

Moses was bang en het besluit om 
weg te hardloop. Hy het nie geweet 
waarheen nie, daarom het hy die 
woestyn in gehardloop. Hy het 
aangehou totdat hy by ’n put met 
water uitgekom het. Hy was baie 
moeg en het sommer net daar gaan 
sit en rus.

Terwyl hy nog so sit, sien hy hoe ’n 
klomp herders ’n paar meisies sleg 
behandel. Die meisies was besig 
om vir hul diere water te gee en die 
herders het hulle weggestamp. Dit 
was nie reg wat die herders gedoen 
het nie en dit het Moses gepla.

Moses het opgestaan en hulle 
gehelp. Later het die meisies hul pa, 
Jetro, van die vreemde man vertel 
wat hulle gehelp het. Toe hy dit 
hoor, het hy sommer baie van Moses 
gehou en hom gaan roep om saam 
met hulle te kom eet.

Moses het van daardie dag af daar 
by Jetro‑hulle gebly en hom gehelp 
om sy skape op te pas. Moses het 
later ook met een van Jetro se 
dogters, Sippóra, getrou.

Op ’n dag, terwyl Moses besig was 
om skape op te pas, het hy iets baie 
vreemd in die veld gesien. Daar was 
’n bos wat aan die brand geraak het. 
Dit was nie snaaks om ’n brandende 
bos te sien nie, party keer gebeur 

dit. Maar wanneer so ’n bos brand, 
word die blare swart en die takkies 
val af. Hierdie bos het gebrand, 
maar dit het nie in as verander nie. 
Die bos het nie uitgebrand en as 
geword nie!

Moses was baie nuuskierig en wou 
nadergaan om te sien wat gebeur. 
Skielik het daar ’n stem met Moses 
gepraat: “Moses, moenie nader kom 
nie, jy staan op heilige grond, trek 
jou skoene van jou voete af!”

Die Engel van die Here was in die 
bos en Hy het met Moses gepraat.

“Moses, Ek is die God van Abraham, 
Isak en Jakob. My naam is ‘Ek is wat 
Ek is” en Ek stuur jou om met Farao 
te gaan praat. Ek het die gehuil van 
my kinders gehoor. Farao moet my 
kinders, die Israeliete, laat gaan 
sodat hulle na My toe kan kom.”

Moses het groot geskrik – hy was 
baie bang vir Farao. “Moet ek dit 
regtig doen?” het hy gevra. “Ek kan 
nie goed praat nie, ek kry baie keer 
nie die woorde wat ek moet sê nie!”

“Moses, Ek sal jou nie in die steek 
laat nie,” het die Here gesê. “Vat jou 
boetie Aäron saam met jou, hy sal 
jou help. Ek gaan groot dinge doen 
en sal aan die Egiptenaars en my 
kinders wys dat Ek God is.”

Al was Moses bang, het hy na Egipte 
begin terugstap.
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Dalk sal jou standpunt oor geskiedenis verander wanneer jy ’n bietjie 
anders daarna kyk as slegs ’n vak wat ’n mens op skool moet neem. 

Die waarheid is dat niemand van ons sonder geskiedenis kan klaarkom 
nie, al dink ons so. Ons almal gebruik elke dag die geskiedenis om ons te 
help om besluite te neem en om te weet hoe om in sekere situasies op te 
tree. Kom ons kyk na ’n paar voorbeelde.

YouTube‑video’s is ’n goeie voorbeeld van hoe geskiedenis elke dag 
ingespan word. Die oomblik as ’n video op YouTube gelaai word, is dit 
reeds geskiedenis. Dit bevat beeldmateriaal van iets wat in die verlede 
gebeur het – al is dit net ’n paar minute oud. As jy soos ek gereeld met 
tegnologie sukkel, dan is sulke YouTube‑video’s van onskatbare waarde. 
As ek wil weet hoe om iets te doen wat ek nie regkry nie, gaan soek ek 
net na ’n video van iemand wat dit al gedoen het of wat verduidelik hoe 
om dit te doen. Ek span dus die geskiedenis in om my te help.

Dalk is jy, soos my seun, baie lief daarvoor om speletjies op sy foon 
te speel. Hy kyk gereeld video’s van ervare spelers op YouTube sodat 
hy by hulle kan leer en sy eie vaardighede verbeter. Hy span dus die 
geskiedenis tot sy voordeel in.

NIEMAND KAN SONDER 
GESKIEDENIS NIE!

“Geskiedenis is die verveligste vak op 
skool!” kla baie kinders gereeld. Dalk 
is jy een van die klakouse wat glad nie 
kan verstaan waarom ’n mens geskiedenis 
as vak moet neem nie en reken dat dit een 
groot mors van tyd is. Hoe gaan geskiedenis my 
eendag help? word dikwels gevra.

          
    

   

   
   

D
S.

 S
C

H
A

LK
 S

TR
AUSS

          
    

   

   
   

D
S.

 S
C

H
A

LK
 S

TR
AUSS

7



As ons nie weet wat dinge voorheen gekos het 
nie, sal ons ook nie weet of iets wat ek nou moet 
koop, goedkoop of duur is nie. As jy byvoorbeeld 
by ’n winkel instap en hulle vra R50 vir ’n brood, 
hoe gaan jy weet of dit goedkoop of duur is as 
jy nie weet dat ’n brood verlede maand nog R15 
gekos het nie?

Dink net hoe sleg dit met jou toetse of eksamens 
sou gegaan het as jy sonder geskiedenis moes 
klaarkom. As die juffrou verlede week vir jou gesê 
het waaroor jou toets gaan, is dit geskiedenis. Tog 
gebruik jy daardie geskiedenis wanneer jy vandag 
moet leer vir môre se toets. Jy gaan kyk selfs na 
vorige vraestelle en toetse om seker te maak watter 
vrae belangrik is en dalk weer gevra kan word, of 
om seker te maak watter foute jy gemaak het, sodat 
jy nie weer dieselfde fout maak nie.

Daar is nog baie ander voorbeelde, maar niemand 
kan sê dat hy nooit geskiedenis gebruik nie. Ons 
almal gebruik dit elke dag. Dit wat gister gebeur 
het, help ons om vandag besluite te neem en vir die 
toekoms te beplan. Hy wat die geskiedenis vergeet, 
se toekoms is donker, want hy gaan keer op keer 
dieselfde foute maak.

In Psalm 78 leer ons dat die geskiedenis veral vir ons 
geloof waardevol is. Die Psalm moedig ons aan om 
God se groot en magtige dade uit die verlede aan 
ons kinders oor te vertel, sodat hulle hul vertroue 
in God kan stel. Dit is juis uit God se groot dade uit 
die geskiedenis, veral Jesus Christus se opstanding 
uit die dood, dat ons weet ons kan Hom vertrou 
wanneer dinge dalk nie so goed lyk nie. Omdat ons 
weet wat Hy gister en eergister gedoen het, kan ons 
seker wees dat Hy tot in ewigheid dieselfde sal wees.

Die Psalm 
moedig ons 
aan om God 

se groot 
en magtige 
dade uit die 
verlede aan 
ons kinders 

oor te vertel, 
sodat hulle 

hul vertroue in 
God kan stel.
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